
Rada Miasta Racibórz

Protokół Nr XLIX/22
z sesji Rady Miasta Racibórz 

zwołanej na dzień 26 października 2022 r. 

Obrady rozpoczęto 26 października 2022 r. o godz. 15:00, a zakończono o godz. 20:15 tego samego
dnia. W posiedzeniu wzięło udział 22 radnych. Nieobecny radny Paweł Rycka. Lista obecności 
stanowi zał. Nr 1 do protokołu.

Numery podjętych uchwał:

1. Uchwała Nr XLIX/695/2022 w sprawie zmiany budżetu miasta na 2022 rok.
2. Uchwała Nr XLIX/696/2022 w sprawie zmiany budżetu miasta na 2022 rok.
3. Uchwała Nr XLIX/697/2022 w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej.
4. Uchwała Nr XLIX/698/2022 w sprawie zmiany Uchwały Nr XL/578/2022 Rady Miasta 

Racibórz z dnia 23 lutego 2022 r. w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi 
Raciborskiemu.

5. Uchwała Nr XLIX/699/2022 w sprawie ustalenia wysokości ekwiwalentu dla strażaków 
ratowników OSP z terenu miasta Racibórz za udział w działaniu ratowniczym, akcji ratowniczej
szkoleniu lub ćwiczeniu.

6. Uchwała Nr XLIX/700/2022 w sprawie przyjęcia Programu współpracy Miasta Racibórz z 
organizacjami pozarządowymi i innymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku 
publicznego na 2023 rok.

7. Uchwała Nr XLIX/701/2022 w sprawie "Programu ograniczenia niskiej emisji w Mieście 
Racibórz na lata 2023-2028".

8. Uchwała Nr XLIX/702/2022 w sprawie przyjęcia Raportu z realizacji "Programu ochrony 
środowiska dla Gminy Racibórz na lata 2020-2023 wraz z perspektywą do roku 2027" za lata 
2020-2021.

9. Uchwała Nr XLIX/703/2022 w sprawie zmiany Uchwały Nr VIII/119/2019 Rady Miasta 
Racibórz z dnia 26 czerwca 2019 r. w sprawie nadania statutu jednostce organizacyjnej pod 
nazwą: "Arboretum Bramy Morawskiej" w Raciborzu.

10. Uchwała Nr XLIX/704/2022 w sprawie stypendiów sportowych.
11. Uchwała Nr XLIX/705/2022 w sprawie powierzenia uprawnień Prezydentowi Miasta Racibórz.
12. Uchwała Nr XLIX/706/2022 w sprawie zmiany Uchwały Nr XXXI/440/2021 Rady Miasta 

Racibórz z dnia 28 kwietnia 2021 r. w sprawie zasad wynajmowania lokali wchodzących w 
skład mieszkaniowego zasobu Gminy Miasta Racibórz.

13. Uchwała Nr XLIX/707/2022 w sprawie wyrażenia zgody na nabycie do gminnego zasobu 
nieruchomości prawa własności działek gruntu położonych w Raciborzu przy ul. Bojanowskiej.

14. Uchwała Nr XLIX/708/2022 w sprawie wyrażenia zgody na nabycie do gminnego zasobu 
nieruchomości prawa użytkowania wieczystego działki gruntu położonej w Raciborzu w 
obrębie ulicy Zamkowej.

15. Uchwała Nr XLIX/709/2022 w sprawie zmiany Uchwały Nr VIII/122/2019 Rady Miasta 
Racibórz z dnia 26 czerwca 2019 r. w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa własności 
działek gruntu, położonych w Raciborzu przy ul. Koszalińskiej.

16. Uchwała Nr XLIX/710/2022 w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od przetargowego 
trybu zawarcia umowy dzierżawy nieruchomości położonej w Raciborzu u zbiegu ulic 
Rybnickiej i Kobylskiej.

17. Uchwała Nr XLIX/711/2022 w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa własności działki 
gruntu położonej w Raciborzu przy ulicy Rybnickiej.

18. Uchwała Nr XLIX/712/2022 w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa własności działki 
gruntu położonej w Raciborzu w rejonie ulicy Hulczyńskiej.

19. Uchwała Nr XLIX/713/2022 w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od przetargowego 
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trybu zawarcia umowy dzierżawy części nieruchomości położonej w Raciborzu przy ul. 
Transportowej.

20. Uchwała Nr XLIX/714/2022 w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od przetargowego 
trybu zawarcia umowy dzierżawy części nieruchomości położonej w Raciborzu przy ul. 
Opawskiej 70-70a.

21. Uchwała Nr XLIX/715/2022 w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od przetargowego 
trybu zawarcia umowy dzierżawy części nieruchomości położonej w Raciborzu przy ul. 
Opawskiej 72, 72a i 72b.

22. Uchwała Nr XLIX/716/2022 w sprawie określenia wysokości opłat za korzystanie z 
wychowania przedszkolnego w placówkach prowadzonych przez Miasto Racibórz.

23. Uchwała Nr XLIX/717/2022 w sprawie określenia regulaminu wynagradzania nauczycieli 
przedszkoli, szkół podstawowych oraz zespołów szkolno-przedszkolnych, dla których organem 
prowadzącym jest Miasto Racibórz.

24. Uchwała Nr XLIX/718/2022 w sprawie pozostawienia petycji bez rozpatrzenia.
25. Uchwała Nr XLIX/719/2022 w sprawie skargi na działalność Prezydenta Miasta Racibórz.
26. Uchwała Nr XLIX/720/2022 w sprawie skargi. 
27. Uchwała Nr XLIX/721/2022 w sprawie skargi. 
28. Uchwała Nr XLIX/722/2022 w sprawie petycji.

Uczestnicy sesji z ramienia urzędu miasta i jednostek organizacyjnych miasta:

- Prezydent Miasta Dariusz Polowy
- Zastępca Prezydenta Miasta Dawid Wacławczyk
- Zastępca Prezydenta Miasta Dominik Konieczny
- Kierownik Referatu ds. Budżetu i Analiz Oswald Schuderla
- Naczelnik Wydziału Ochrony Środowiska i Rolnictwa Katarzyna Polak
- Naczelnik Wydziału Promocji, Kultury, Turystyki i Sportu Karolina Kunicka
- Naczelnik Wydziału Edukacji Krzysztof Żychski
- Radca Prawny Marek Harz
- Radca Prawny Piotr Janas

1. Otwarcie sesji, przedstawienie porządku obrad, głosowanie ewentualnych zmian.

- Przewodniczący Rady Marian Czerner otworzył XLIX sesję Rady Miasta Racibórz, powitał 
wszystkich zgromadzonych radnych, prezydenta i jego zastępców oraz gości i media. Dalej 
poinformował, że sesja jest transmitowana i nagrywana. Poprosił o potwierdzenie obecności 
radnych w systemie do obsługi Rady. Następnie stwierdził, że w chwili obecnej w obradach 
bierze udział 17 radnych, zatem rada jest władna do podejmowania uchwał. Następnie 
przedstawił i poddał pod głosowanie wnioski Prezydenta o zmianę w porządku obrad, a 
mianowicie wprowadzenie do porządku następujących materiałów i uchwał:
1) Autopoprawka do projektu Uchwały w sprawie zmiany budżetu miasta na 2022 r.
2) Autopoprawka (druga) do projektu Uchwały w sprawie zmiany budżetu miasta na 2022 r. 
oraz do projektu uchwały w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej. 
3) Uchwała w sprawie zmiany budżetu miasta na 2022 r. (druga). 
4) Uchwała w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej,
a także o wycofanie z porządku obrad projektu Uchwały w sprawie ustanowienia dorocznych 
nagród Prezydenta Miasta Racibórz za osiągnięcia w dziedzinie twórczości artystycznej, 
upowszechniania i ochrony kultury. 

Głosowano wniosek w sprawie:
przyjęcia następujących zmian porządku obrad wniesionych przez Prezydenta Miasta: 
1) Autopoprawka do projektu Uchwały w sprawie zmiany budżetu miasta na 2022 r. – do pkt 4. 
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2) Autopoprawka (druga) do projektu Uchwały w sprawie zmiany budżetu miasta na 2022 r. 
oraz do projektu uchwały w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej – do pkt 4. 
3) Uchwała w sprawie zmiany budżetu miasta na 2022 r. (druga) – po pkt 4. 
4) Uchwała w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej – po pkt 4. 
5) wycofanie z porządku obrad projektu Uchwały w sprawie ustanowienia dorocznych nagród 
Prezydenta Miasta Racibórz za osiągnięcia w dziedzinie twórczości artystycznej, 
upowszechniania i ochrony kultury - pkt 11. 
Wyniki głosowania
ZA: 17, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 6
Wyniki imienne:
ZA (17)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima,
Krystyna Klimaszewska, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław Łęski, 
Dawid Łomnicki, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Anna Szukalska, Zuzanna 
Tomaszewska, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (6)
Zygmunt Kobylak, Henryk Mainusz, Anna Ronin, Paweł Rycka, Michał Szukalski, Anna 
Wacławczyk

- Przewodniczący Rady Marian Czerner następnie przedstawił i poddał pod głosowanie wnioski o
wprowadzenie do porządku obrad następujących projektów uchwał wniesionych przez komisje i
przez niego:
1) Uchwała w sprawie skargi na działalność Prezydenta Miasta Racibórz. 
2) Uchwała w sprawie skargi (sprzedaż nieruchomości). 
3) Uchwała w sprawie skargi (dodatek węglowy). 
4) Uchwała w sprawie petycji. 

Głosowano wniosek w sprawie:
przyjęcia następujących zmian porządku obrad wniesionych przez Przewodniczącego Rady: 
1) Uchwała w sprawie skargi na działalność Prezydenta Miasta Racibórz - po pkt. 27. 
2) Uchwała w sprawie skargi (sprzedaż nieruchomości) - po pkt. 27. 
3) Uchwała w sprawie skargi (dodatek węglowy) - po pkt. 27. 
4) Uchwała w sprawie petycji - po pkt. 27 . 
Wyniki głosowania
ZA: 19, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 4
Wyniki imienne:
ZA (19)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima,
Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, 
Jarosław Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, 
Anna Szukalska, Zuzanna Tomaszewska, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (4)
Anna Ronin, Paweł Rycka, Michał Szukalski, Anna Wacławczyk

Rada przyjmując powyższe wnioski ustaliła następujący porządek obrad:

1. Otwarcie sesji, przedstawienie porządku obrad, głosowanie ewentualnych zmian.
2. Przyjęcie protokołów z XLVII i XLVIII sesji Rady Miasta Racibórz.
3. Sprawozdanie Prezydenta o pracach realizowanych w okresie międzysesyjnym.
4. Uchwała w sprawie zmiany budżetu miasta na 2022 rok.
5. Uchwała w sprawie zmiany budżetu miasta na 2022 rok (druga).
6. Uchwała w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej.
7. Uchwała w sprawie zmiany Uchwały Nr XL/578/2022 Rady Miasta Racibórz z dnia 23 lutego 

2022 r. w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Raciborskiemu.
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8. Uchwała w sprawie ustalenia wysokości ekwiwalentu dla strażaków ratowników OSP z terenu 
miasta Racibórz za udział w działaniu ratowniczym, akcji ratowniczej szkoleniu lub ćwiczeniu.

9. Uchwała w sprawie przyjęcia Programu współpracy Miasta Racibórz z organizacjami 
pozarządowymi i innymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego na 2023 
rok.

10. Uchwała w sprawie "Programu ograniczenia niskiej emisji w Mieście Racibórz na lata 2023-
2028".

11. Uchwała w sprawie przyjęcia Raportu z realizacji "Programu ochrony środowiska dla Gminy 
Racibórz na lata 2020-2023 wraz z perspektywą do roku 2027" za lata 2020-2021.

12. Uchwała w sprawie zmiany Uchwały Nr VIII/119/2019 Rady Miasta Racibórz z dnia 26 
czerwca 2019 r. w sprawie nadania statutu jednostce organizacyjnej pod nazwą: "Arboretum 
Bramy Morawskiej" w Raciborzu.

13. Uchwała w sprawie stypendiów sportowych.
14. Uchwała w sprawie powierzenia uprawnień Prezydentowi Miasta Racibórz.
15. Uchwała w sprawie zmiany Uchwały Nr XXXI/440/2021 Rady Miasta Racibórz z dnia 28 

kwietnia 2021 r. w sprawie zasad wynajmowania lokali wchodzących w skład mieszkaniowego 
zasobu Gminy Miasta Racibórz.

16. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na nabycie do gminnego zasobu nieruchomości prawa 
własności działek gruntu położonych w Raciborzu przy ul. Bojanowskiej.

17. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na nabycie do gminnego zasobu nieruchomości prawa 
użytkowania wieczystego działki gruntu położonej w Raciborzu w obrębie ulicy Zamkowej.

18. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa własności nieruchomości położonej w 
Raciborzu przy ul. Londzina.

19. Uchwała w sprawie zmiany Uchwały Nr VIII/122/2019 Rady Miasta Racibórz z dnia 26 
czerwca 2019 r. w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa własności działek gruntu, 
położonych w Raciborzu przy ul. Koszalińskiej.

20. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od przetargowego trybu zawarcia umowy 
dzierżawy nieruchomości położonej w Raciborzu u zbiegu ulic Rybnickiej i Kobylskiej.

21. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa własności działki gruntu położonej w 
Raciborzu przy ulicy Rybnickiej.

22. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa własności działki gruntu położonej w 
Raciborzu w rejonie ulicy Hulczyńskiej.

23. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od przetargowego trybu zawarcia umowy 
dzierżawy części nieruchomości położonej w Raciborzu przy ul. Transportowej.

24. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od przetargowego trybu zawarcia umowy 
dzierżawy części nieruchomości położonej w Raciborzu przy ul. Opawskiej 70-70a.

25. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od przetargowego trybu zawarcia umowy 
dzierżawy części nieruchomości położonej w Raciborzu przy ul. Opawskiej 72, 72a i 72b.

26. Uchwała w sprawie określenia wysokości opłat za korzystanie z wychowania przedszkolnego w
placówkach prowadzonych przez Miasto Racibórz.

27. Uchwała w sprawie określenia regulaminu wynagradzania nauczycieli przedszkoli, szkół 
podstawowych oraz zespołów szkolno-przedszkolnych, dla których organem prowadzącym jest 
Miasto Racibórz.

28. Uchwała w sprawie pozostawienia petycji bez rozpatrzenia.
29. Uchwała w sprawie skargi na działalność Prezydenta Miasta Racibórz.
30. Uchwała w sprawie skargi (sprzedaż nieruchomości).
31. Uchwała w sprawie skargi (dodatek węglowy).
32. Uchwała w sprawie petycji.
33. Wolne wnioski i informacje.
34. Zakończenie sesji.
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2. Przyjęcie protokołów z XLVII i XLVIII sesji Rady Miasta Racibórz.

- Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na brak zgłoszeń zarządził głosowanie kolejno 
nad dwoma protokołami.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia protokołu z XLVII sesji Rady Miasta Racibórz. 
Wyniki głosowania
ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 5, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 4
Wyniki imienne:
ZA (14)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Krystyna 
Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Mirosław Lenk, Dawid Łomnicki, Henryk 
Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Zuzanna Tomaszewska
WSTRZYMUJĘ SIĘ (5)
Leon Fiołka, Magdalena Kusy, Jarosław Łęski, Anna Szukalska, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (4)
Anna Ronin, Paweł Rycka, Michał Szukalski, Anna Wacławczyk

Głosowano w sprawie:
przyjęcia protokołu z XLVIII sesji Rady Miasta Racibórz. 
Wyniki głosowania
ZA: 9, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 10, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 4
Wyniki imienne:
ZA (9)
Marian Czerner, Leon Fiołka, Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Magdalena Kusy, 
Dawid Łomnicki, Ludmiła Nowacka, Anna Szukalska, Zuzanna Tomaszewska
WSTRZYMUJĘ SIĘ (10)
Irena Białuska, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Michał Kuliga, Mirosław 
Lenk, Jarosław Łęski, Henryk Mainusz, Justyna Poznakowska, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (4)
Anna Ronin, Paweł Rycka, Michał Szukalski, Anna Wacławczyk

3. Sprawozdanie Prezydenta o pracach realizowanych w okresie międzysesyjnym.

- Prezydent Miasta Dariusz Polowy przedstawił informacje o realizacji uchwał Rady Miasta 
poprzedniej kadencji oraz bieżącą realizację uchwał Rady Miasta i zarządzeń Prezydenta Miasta
obecnej kadencji. Niniejsze informacje stanowią zał. Nr 2 do protokołu. Następnie przedstawił 
informacje o pracach realizowanych w okresie międzysesyjnym. Lista omówionych wydarzeń 
stanowi zał. Nr 3 do protokołu.  

- Radny Piotr Klima zapytał Prezydenta Miasta, dlaczego udziela wywiadu, a później 
dziennikarze to powtarzają, chodzi o nieprawdziwe informacje. Dodał, że było to związane z 
sesją, która się nie odbyła. Dalej przekazał, że nie może tego zrozumieć, że mimo licznych apeli
radnych do władzy wykonawczej, ta coraz bardziej się rozkręca w tej spirali nienawiści do 
radnych. Posługując się nie tylko obraźliwym językiem, ale faktami, które nigdy nie mają 
miejsca. Oczywiście, cel jest wiadomy. Chodzi o zamącenie społeczeństwu w głowach, 
przedstawienie wizerunku radnego w jak najgorszym świetle. Być może to się poniekąd uda w 
kampanii wyborczej. Jeżeli tak ona ma przebiegać, to można zastanowić nad przyszłością 
Raciborza, bo idzie ona w czarną dziurę. 

- Przewodniczący Rady Marian Czerner zapytał czy Prezydent Miasta chce się ustosunkować do 
tego, a wobec braku odpowiedzi i braku innych zgłoszeń zamknął dyskusję w tym punkcie.

- Radny Piotr Klima wniósł o udzielenie odpowiedzi przez Prezydenta Miasta na jego pytanie na 
piśmie.
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- Przewodniczący Rady Marian Czerner uznał, że wniosek taki będzie można sformułować w 
wolnych wnioskach i wtedy będzie można też uzyskać odpowiedź Prezydenta Miasta.

4. Uchwała w sprawie zmiany budżetu miasta na 2022 rok.

- Radny  Michał  Kuliga  przekazał,  że  Komisja  OKSRiOS pozytywnie  zaopiniowała  pierwszy
projekt uchwały w sprawie zmiany budżetu miasta na 2022 rok.

- Radny Piotr Klima przekazał,  że Komisja GMOŚiBP pozytywnie zaopiniowała oba projekty
uchwał w sprawie zmiany budżetu miasta na 2022 rok. 

- Radna  Justyna  Henek  –  Wypior  przekazała,  że  Komisja  RGBiF  zaopiniowała  pozytywnie
pierwszą autopoprawkę jak i pierwszy projekt uchwały w sprawie zmiany budżetu miasta na
2022 rok. 

- Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że w związku z prośbą przewodniczącego rady
i rozstrzygnięciem RIO przygotował jeszcze jedną autopoprawkę. 

- Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  uznał,  że  zanim  radni  rozpoczną  dyskusję,  należy
wszystkim udostępnić tą autopoprawkę. Potrzebna więc będzie minimum 5 minutowa przerwa.

- Radny Mirosław Lenk przekazał, że RIO wskazała na istotne naruszenie prawa i zobowiązała
radę  do  naprawy  tej  sytuacji.  Jeśli  rada  tego  nie  zrobi  to  będzie  wydane  rozstrzygnięcie.
Następnie w imieniu klubu radnych poprosił o 5 minut przerwy. 

- Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  ostatecznie  zarządził  10  minut  przerwy.  Przerwa
od godz. 15:38 do godz. 15:52. 

- Po przerwie Przewodniczący Rady Marian Czerner poprosił o przedstawienie wszystkich zmian
w budżecie, które nie były przedstawione na komisjach. 

- Kierownik Referatu ds. Budżetu i Analiz Oswald Schuderla omówił  zapisy drugiego projektu
uchwały w sprawie zmiany budżetu miasta na 2022 rok, które dotyczą tylko zmian w dziale -
Oświata oraz zapisy pierwszej, drugiej i trzeciej autopoprawki do pierwszego projektu uchwały
w sprawie zmiany budżetu miasta  na 2022 rok,  a także projekt uchwały w sprawie zmiany
wieloletniej prognozy finansowej wraz z jej autopoprawkami.  

- Radna Anna Szukalska wskazała na zmiany w zakresie odpisów na zakładowy fundusz socjalny
nauczycieli  i  emerytów  w  projekcie  uchwały  oraz  zwróciła  uwagę,  że  takich  też  zmian
prezydent miasta dokonywał zarządzeniem w październiku. W związku z powyższym zapytała
czy prezydent miasta może takich zmian dokonywać również zarządzeniem. 

- Kierownik Referatu Oswald Schuderla przekazał, że jest to możliwe.  
- Radny Mirosław Lenk uznał, że ostatnia autopoprawka prezydenta miasta za bardzo wykracza

poza zakres wskazania RIO. Niemniej zgłaszając zmiany po kolei na początek zaproponował
poprawkę w pierwszym projekcie uchwały, tj. aby na podstawie Uchwały Nr XLVII/677/2022
w sprawie  wstrzymania  wykonywania  przedsięwzięcia  pn.  „Raciborskie  Centrum Aktywnej
Integracji Społecznej – Budowa obiektu z wyposażeniem” - wykreślić w dziale 926 rozdział
92601 Obiekty sportowe w zadaniu nr 21-085/PKT Raciborskie Centrum Aktywnej Integracji
Społecznej  -4.000.000,00  zł  i  odpowiednio  dokonać  zmiany  w  WPF  poprzez  wykreślenie
pozycji  w  tej  samej  wysokości.  Odnosząc  się  do  zapisu  trzeciej  autopoprawki  uznał,
że  przywołana  uchwała  jest  zgodna  z  prawem i  co  więcej  RIO  wskazało  radzie  jaka  jest
właściwa  droga  dla  dokonania  tej  zmiany.  Dalej  przedstawił  poprawkę  do  pierwszej
autopoprawki  prezydenta  miasta, aby  wykreślić  w  dziale  750  rozdział  75075  zadanie  nr
22-181/PKT Budka Nietelefoniczna z kwotą 30.000,00. Dodał, że radni jego klubu radnych nie
przychylają  się  do  tego  wydatku,  uznając,  że  ta  forma  nie  odpowiada  już  dzisiejszym
standardom obiektów turystyki. Dalej przekazał, że środki z tych dwóch poprawek zmniejszą
deficyt  poprzez  mniejsze  zaangażowanie  wolnych  środków.  Dalej  przekazał,  że  do  drugiej
autopoprawki prezydenta miasta radni nie wnosili uwag, chociaż zastanawia radnych bardzo
długotrwały  okres  uzgadniania  z  Unią  Racibórz  modernizacji  stadionu  przy  ul.  Srebrnej.
Niemniej radni zgodzą się, aby część tego zadania była realizowana w roku przyszłym. Dalej
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przekazał, że radni nieco inaczej interpretują wskazania RIO, która w swojej uchwale zaleciła
tylko dwie rzeczy do poprawy w uchwale o zmianie budżetu, choć wszczęła także postępowanie
w stosunku do zmiany WPF-u. Te dwa wskazania naruszenia dotyczą po pierwsze dokonania
przez radę miasta zmian z własnej inicjatywy, nie objętych zmianą w projekcie przedłożonym
przez prezydenta miasta, chodzi o wydatek majątkowy, ujęty w WPF dotyczący Raciborskiego
Centrum  Aktywnej  Integracji  Społecznej.  Po  drugie  dotyczą  uchylenia  prezydentowi
możliwości dokonywania zmian w budżecie między działami klasyfikacji budżetowej. Dodał,
że prezydent miasta w swej autopoprawce proponuje:
1)  w  dziale  926  rozdział  92601  Obiekty  sportowe  w  zadaniu  nr  21-085/PKT  Raciborskie
Centrum Aktywnej Integracji Społecznej +700.000,00 zł jako przywrócenie dotacji – bez uwag,
2) pokrycie powyższego wydatku z wolnych środków – bez uwag,
3)  przywrócenie  zabranych  upoważnień  –  bez  uwag,  choć  na  posiedzeniu  Kolegium  RIO
decyzja nie była jednogłośna, bo niewygodne jest cofanie upoważnień w trakcie roku. Dodał,
że będzie można zastanowić się nad tym problemem za niecałe trzy miesiące, przy uchwalaniu
budżetu miasta na 2023 r.  
4)  przy  zmianach  w WPF uznał,  że  przywrócenie  na  2022 r.  kwoty  4.700.000,00 zł.  wraz
z przyjęciem jego wcześniejszej poprawki do uchwały da kwotę 700.000,00 zł – co jest bez
uwag. Natomiast przywrócenia limitu na 2023 r. z kwotą 7.200.000,00 zł nie odczytuje wprost
z zaleceń RIO,
5)  również  nie  widzi  żadnego  upoważnienia  do  tego, aby  jak  proponuje  prezydent  miasta,
uchylać Uchwałę Nr XLVII/677/2022 w sprawie wstrzymania wykonywania przedsięwzięcia
pn. „Raciborskie Centrum Aktywnej Integracji Społecznej – Budowa obiektu z wyposażeniem”.
Uznał, że ta uchwała jest niezależna od zaleceń RIO, co więcej RIO wskazało, że jedyną drogą
do możliwości zmian w WPF jest taka uchwała. Dodał, że nie zgadza się również z częścią
uzasadnienia do tej autopoprawki, ale to uzasadnienie nie stanowi części uchwały. 
W związku z powyższym wniósł o dokonanie w tej autopoprawce następujących zmian:
1) w pkt. 4 ppkt 1 wykreślić zapis- „Limit 2023 = 7.200.000,00 zł.”,
2)  wykreślić  pkt  5.  Dodał,  że  nie  widzi  powodów do  tego, aby  tą  uchwałę  uchylać,  gdyż
przedmiotowa uchwała jest  potrzebna,  ale  jedynie spóźniona o miesiąc.  Jeżeli  będzie to  też
wymagane to będzie chciał, aby uchylić z tej autopoprawki uzasadnienie.

- Przewodniczący Rady Marian Czerner wskazał, że uzasadnienie obejmuje chyba tylko pkt 5.
- Radny Mirosław Lenk uznał, że jego zdaniem uzasadnienie obejmuje całą autopoprawkę. 
- Przewodniczący Rady Marian Czerner uznał,  że uzasadnienie autopoprawki nie jest częścią,

którą należy korygować.             
- Radny Marcin Fica przekazał, że na komisji GMOŚiBP nie było prezydentów, nie było więc

kogo  zapytać.  W  związku  z  powyższym  zapytał  na  jakie  zadanie  są  przeznaczone  środki
w  wysokości  750.000,00  zł  dla  OSiR-u  i  jak  wygląda  w  tej  chwili  dochód  z  basenu,
czy  dochody  z  biletów  pokrywają  wydatki.  Dalej  odnosząc  się  do  słów prezydenta  z  sesji
nadzwyczajnej, że dzieci będą bez opieki wskazał, że w dzisiejszej uchwale też są środki dla
nauczycieli i emerytów. Dziwi więc to, że raz dzieci są bez opieki, a innym razem nie. Zapytał,
dlaczego nie mogło to zostać przygotowane w jednej uchwale łącznie.  

- Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że najlepiej będzie, aby odczytać wniosek OSiR-u.
- Kierownik  Referatu  Oswald  Schuderla  przeczytał  wniosek  OSiR-u,  który  wskazuje,

że  wykorzystano już  blisko  88% dotacji,  a  osiągane  dochody  nie  zaspakajają  ponoszonych
kosztów.  

- Radny  Marcin  Fica  zapytał  czy  zmniejszenie  dochodów  wynika  z  mniejszej  ilości  osób
korzystających z basenu.

- Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał,  że po okresie pandemii  trudno jest  odbudować
frekwencję na obiekcie. Dodał, że trzeba mieć świadomość, że nie jest to prosta sprawa, trwa to
długo, szczególnie, że obiekt miał też złą historię.    

- Radny  Marcin  Fica  przekazał,  że  ze  słów  prezydenta  wynika,  że  winni  są  poprzednicy.
Następnie  zapytał  o  dodatkowe środki dla  nauczycieli  oraz o dodatkowe środki  na Jarmark
Bożonarodzeniowy i czy oznacza to, że znów będą dwa osobne jarmarki, miasta i powiatu.
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- Prezydent  Miasta  Dariusz  Polowy  przekazał,  że  miasto  tradycyjnie  organizuje  Jarmark
Bożonarodzeniowy  z  początkiem  grudnia  propozycja  starostwa  była  inna.  Dodał,  że  po
rozmowach  zdecydował  się  wesprzeć  starostwo  środkami  miasta.  Jarmarki  więc  nie  będą
odbywać się w tym samym czasie. W zakresie środków dla placówek oświatowych potwierdził,
że takie wnioski z jednostek napływają co kilka dni, są to nowe orzeczenia i są to sytuacje
losowe. Potrzeba więc aby reagować jak najszybciej.

- Radny Marcin Fica zapytał czy w związku z tym można spodziewać się kolejnej nadzwyczajnej
sesji w przyszłym tygodniu. 

- Prezydent Miasta Dariusz Polowy wskazał, że RIO nakazała radzie przywrócenie upoważnień
prezydentowi,  a  jeżeli  tego  rada  nie  uczyni  do  2  listopada,  to  RIO  uczyni  to  w  ramach
uprawnień  nadzorczych.  W  związku  z  powyższym  nie  należy  się  spodziewać  kolejnej
nadzwyczajnej sesji.   

- Radny Mirosław Lenk uznał, że problem z sesjami nadzwyczajnymi rozwiąże się, gdy zostaną
przegłosowe poprawki. Oby też więcej takich nie było. Dodał, że radni zgadzają się, że osobom
zgłaszającym  wnioski  należy  pomóc  jak  najszybciej.  Niemniej  powinno  to  być  zgodnie
z określoną procedurą, nigdy nie jest to więc w ciągu kilku dni, zwykle jest to raz w miesiącu.
Dalej  odnosząc się środków dla OSiR wskazał,  że zmieniają  się ceny, a za tym też koszty,
w przyszłości będą one jeszcze bardziej rosły. Dalej przypomniał, że do 2019 r. H2Ostróg miał
nadwyżkę przychodów nad kosztami, więc nie można mówić o złej sławie tego obiektu. Dodał,
że w styczniu przed pandemią obiekt odwiedziło 30.000 osób. Pandemia naruszyła ten bilans,
ma więc nadzieje, że modernizacja, którą przeprowadził prezydent i koniec pandemii pozwolą,
że mieszkańcy znów pokochają ten obiekt.

- Prezydent  Miasta  Dariusz  Polowy przekazał,  że  odpowiedział,  na  pytanie  radnego Marcina
Ficy, który wskazywał tylko na basen, trzeba mieć jednak świadomość, że tych obiektów jest
więcej.  Dodatkowo na OSiR spadły nowe zadania  związane  z uchodźcami,  a rekompensaty
przychodzą z opóźnieniem.      

- Przewodniczący Rady Marian Czerner przyznał,  że chodzi o 9 m-cy funkcjonowania całego
ośrodka,  a  nie  tylko  basenu.  Dalej  zapytał  czy  nie  ma  zagrożenia,  że  H2Ostróg  będzie
zamknięty ze względu na koszty. 

- Prezydent  Miasta  Dariusz Polowy przekazał,  że  wprost  przeciwnie  namawia do korzystania
z tego obiektu. Dodał, że wielokrotnie już podkreślał, że sytuacja w zakresie kosztów energii
jest  wyjątkowo dobra. Przetarg rozstrzygnięty w kwietniu daje nam dobra cenę.  Nowe ceny
wejdą dopiero w styczniu przyszłego roku. Jeżeli chodzi o gaz to cena jest ustalona do końca
kwietnia.  Gdy chodzi  o ogrzewanie to  na chwilę  obecną nie  ma jeszcze  oferty.  Nie należy
jednak u nas spodziewać się dużych wzrostów. Obiekt będzie więc funkcjonował i będzie się
starał, aby z obiektu korzystało jak najwięcej osób. Rentowność obiektu na pewno będzie się
poprawiała. 

- Przewodniczący Rady Marian Czerner wskazał, że dyskusja ta dotyczy punktów 4, 5 i 6, zapytał
więc czy są jeszcze jakieś pytania.  

- Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że pytanie ma jeszcze kierownik referatu.
- Kierownik  Referatu  Oswald  Schuderla  zapytał,  czy  w  związku  z  poprawką  o  wykreśleniu

z  budżetu  kwoty  4  mln  zł  z  Raciborskiego  Centrum  Aktywnej  Integracji  Społecznej,
to w trzeciej autopoprawce w pkt. 4 ppkt 1 - Limit na 2022 r. pozostanie kwota 700.000 zł. 

- Radny Mirosław Lenk potwierdził, że tak. 
- Prezydent Miasta Dariusz Polowy poprosił też, aby wysłuchać wyjaśnień zastępcy prezydenta

w zakresie wydatku na tzw. Budkę Nietelefoniczną.  
- Zastępca Prezydenta Miasta Dawid Wacławczyk przekazał, że inwestor był obecny na komisji

i wówczas odbiór był pozytywny, podobnie było na sesji, gdy uczestniczył on-line. Odnosząc
się do słów radnego Mirosława Lenka, że taka forma odbiega od współczesnych form obsługi
turysty,  wskazał,  że kilkadziesiąt  takich budek w przeciągu ostatnich dwóch lat  postawiono.
Dzisiaj też jest otwierana budka w Gorlicach. Dodał, że obecnie wszystko co retro jest modne. 

- Radny  Mirosław Lenk  wyjaśnił,  że  jest  to  jego  osobiste  zdanie.  Dodał,  że  te  rozwiązania
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proponowano mu już 10 lat temu i wówczas już miał wątpliwości, ma je do dzisiaj.
- Zastępca  Prezydenta  Miasta  Dawid  Wacławczyk  przekazał,  że  projekt  ten  jest  realizowany

od 2,5 roku.
- Radny Mirosław Lenk przekazał, że to trochę niemożliwe. Następnie dodał, że wniosek ten jest

jego osobisty. Dalej uznał, że obecnie smartfon i kody QR to lepsze rozwiązanie. 
- Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  przedstawił  kolejność  poddawanych  pod  głosowanie

wniosków i autopoprawek. 
- Radna Magdalena Kusy uznała, że najpierw powinno głosować się treść wniosków.
- Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  uznał,  że  głosować  będzie  się  poszczególne

autopoprawki z wnioskami, bo wówczas będzie to całość. 
- Radna Krystyna Klimaszewska zapytała, czy nie można głosować oddzielnie poszczególnych

poprawek.
- Przewodniczący Rady Marian Czerner zapytał wnioskodawcę, czy zgłoszone poprawki można

głosować oddzielnie. 
- Radny Mirosław Lenk przekazał, że to przewodniczący decyduje.
- Przewodniczący Rady Marian Czerner zdecydował, że głosować będzie się oddzielnie. 

Następnie zarządził głosowanie poszczególnych poprawek radnych i autopoprawek prezydenta: 
Głosowano wniosek w sprawie:
wykreślenia z 3 autopoprawki zapisu pkt. 5. 
Wyniki głosowania
ZA: 13, PRZECIW: 9, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1
Wyniki imienne:
ZA (13)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Michał 
Kuliga, Mirosław Lenk, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Justyna Poznakowska, Anna 
Szukalska, Michał Szukalski, Eugeniusz Wyglenda
PRZECIW (9)
Leon Fiołka, Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Magdalena Kusy, Jarosław Łęski, 
Ludmiła Nowacka, Anna Ronin, Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk
NIEOBECNI (1)
Paweł Rycka
Głosowano wniosek w sprawie:
wykreślenia z 3 autopoprawki w pkt. 4 ppkt 1 zapisu o brzemieniu "Limit 2023 = 
7.200.000,00”. 
Wyniki głosowania
ZA: 13, PRZECIW: 9, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1
Wyniki imienne:
ZA (13)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Michał 
Kuliga, Mirosław Lenk, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Justyna Poznakowska, Anna 
Szukalska, Michał Szukalski, Eugeniusz Wyglenda
PRZECIW (9)
Leon Fiołka, Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Magdalena Kusy, Jarosław Łęski, 
Ludmiła Nowacka, Anna Ronin, Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk
NIEOBECNI (1)
Paweł Rycka

- Przewodniczący Rady Marian Czerner zapytał wnioskodawcę czy w zakresie 3 autopoprawki są
jeszcze jakieś wnioski. 

- Radny Mirosław Lenk przekazał, że będzie jeszcze wniosek, ale już do projektu uchwały.
- Przewodniczący Rady Marian Czerner zarządził głosowanie 3 autopoprawki ze zmianami. 

Głosowano w sprawie:
przyjęcia trzeciej autopoprawki do projektu uchwały w sprawie zmiany budżetu miasta na 2022 
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rok wraz z przyjętymi zmianami. 
Wyniki głosowania
ZA: 13, PRZECIW: 4, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 5, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1
Wyniki imienne:
ZA (13)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Michał 
Kuliga, Mirosław Lenk, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Justyna Poznakowska, Anna 
Szukalska, Michał Szukalski, Eugeniusz Wyglenda
PRZECIW (4)
Leon Fiołka, Krystyna Klimaszewska, Ludmiła Nowacka, Anna Wacławczyk
WSTRZYMUJĘ SIĘ (5)
Zygmunt Kobylak, Magdalena Kusy, Jarosław Łęski, Anna Ronin, Zuzanna Tomaszewska
NIEOBECNI (1)
Paweł Rycka

- Radna Justyna Henek – Wypior zwróciła uwagę na błędną kwotę w treści drugiej autopoprawki.
- Przewodniczący Rady Marian Czerner poprosił o wyjaśnienie wnioskodawców.
- Kierownik Referatu przekazał, że to błąd pisarski, w tej pozycji powinien być 1 mln zł. 
- Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  przekazał,  że  ma  tutaj  wątpliwość  i  poprosił

o stanowisko radców prawnych.
- Radca  Prawny Marek Harz  przekazał,  że  zapis  nie  budzi  wątpliwości,  że  jest  to  oczywista

omyłka pisarska. 
- Przewodniczący Rady Marian Czerner przekazał, że mowa jest o kwocie 1 mln zł. i tak należy 

to przyjąć w wyniku tego głosowania.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia drugiej autopoprawki do projektu uchwały w sprawie zmiany budżetu miasta na 2022 
rok.
Wyniki głosowania
ZA: 22, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1
Wyniki imienne:
ZA (22)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima,
Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, 
Jarosław Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, 
Anna Ronin, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk, 
Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (1)
Paweł Rycka
Głosowano wniosek w sprawie:
wykreślenia z 1 autopoprawki w dziale 750 rozdział 75075 zadania nr 22-181/PKT Budka 
Nietelefoniczna z kwotą 30.000,00. 
Wyniki głosowania
ZA: 14, PRZECIW: 7, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1
Wyniki imienne:
ZA (14)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Krystyna 
Klimaszewska, Michał Kuliga, Mirosław Lenk, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Justyna 
Poznakowska, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Eugeniusz Wyglenda
PRZECIW (7)
Leon Fiołka, Zygmunt Kobylak, Magdalena Kusy, Jarosław Łęski, Anna Ronin, Zuzanna 
Tomaszewska, Anna Wacławczyk
WSTRZYMUJĘ SIĘ (1)
Ludmiła Nowacka
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NIEOBECNI (1)
Paweł Rycka

- Przewodniczący  Rady Marian  Czerner  zapytał,  czy  w głosowaniu  całej  uchwały  wystarczy
uwzględnić zapis, że środki przechodzą do wolnych środków, czy zapis ten jest potrzebny. 

- Kierownik  Referatu  Oswald  Schuderla  przekazał,  że  potrzebne  to  jest, aby  zbilansował  się
budżet. 

- Przewodniczący Rady Marian Czerner zarządził głosowanie pierwszej autopoprawki ze zmianą.

Głosowano w sprawie:
przyjęcia pierwszej autopoprawki do projektu uchwały w sprawie zmiany budżetu miasta na 
2022 rok wraz z przyjętym wnioskiem. 
Wyniki głosowania
ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 7, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1
Wyniki imienne:
ZA (15)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Krystyna 
Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Mirosław Lenk, Dawid Łomnicki, Henryk 
Mainusz, Justyna Poznakowska, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Eugeniusz Wyglenda
WSTRZYMUJĘ SIĘ (7)
Leon Fiołka, Magdalena Kusy, Jarosław Łęski, Ludmiła Nowacka, Anna Ronin, Zuzanna 
Tomaszewska, Anna Wacławczyk
NIEOBECNI (1)
Paweł Rycka

- Radny Mirosław Lenk przekazał, że zgłaszał jeszcze wniosek w zakresie zmiany budżetu aby na
podstawie Uchwały Nr XLVII/677/2022 w sprawie wstrzymania wykonywania przedsięwzięcia
pn. „Raciborskie Centrum Aktywnej Integracji Społecznej – Budowa obiektu z wyposażeniem”
-  wykreślić  w  dziale  926  rozdział  92601  Obiekty  sportowe  w  zadaniu  nr  21-085/PKT
Raciborskie Centrum Aktywnej Integracji Społecznej -4.000.000,00 zł i odpowiednio dokonać
zmiany w WPF poprzez wykreślenie pozycji w tej samej wysokości.

- Przewodniczący Rady Marian Czerner po krótkiej konsultacji z kierownikiem referatu zarządził
głosowanie  wniosku  wraz  z  następującym  zapisem  „wraz  ze  zmianą  zał.  dotyczącego
dofinansowania w ramach RFIL”.

Głosowano wniosek w sprawie:
wykreślić  w  budżecie  miasta  na  2022  rok  w  dziale  926  rozdział  92601  Obiekty  sportowe
w zadaniu nr 21-085/PKT Raciborskie Centrum Aktywnej Integracji Społecznej -4.000.000,00
zł wraz ze zmianą zał. dotyczącego dofinansowania w ramach RFIL. 
Wyniki głosowania
ZA: 13, PRZECIW: 9, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1
Wyniki imienne:
ZA (13)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Michał 
Kuliga, Mirosław Lenk, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Justyna Poznakowska, Anna 
Szukalska, Michał Szukalski, Eugeniusz Wyglenda
PRZECIW (9)
Leon Fiołka, Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Magdalena Kusy, Jarosław Łęski, 
Ludmiła Nowacka, Anna Ronin, Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk
NIEOBECNI (1)
Paweł Rycka

- Przewodniczący Rady Marian Czerner zarządził głosowanie całej uchwały wraz z przyjętymi
wnioskami  i  autopoprawkami  oraz  łącznie  z  określeniem  przeznaczenia  wolnych  środków
na zmniejszenie deficytu budżetowego. 
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Głosowano w sprawie:
przyjęcia uchwały w sprawie zmiany budżetu na 2022r. wraz z przyjętymi trzema 
autopoprawkami i czterema wnioskami, łącznie z określeniem przeznaczenia wolnych środków 
na zmniejszenie deficytu budżetowego. 
Wyniki głosowania
ZA: 13, PRZECIW: 2, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 7, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1
Wyniki imienne:
ZA (13)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Michał 
Kuliga, Mirosław Lenk, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Justyna Poznakowska, Anna 
Szukalska, Michał Szukalski, Eugeniusz Wyglenda
PRZECIW (2)
Leon Fiołka, Jarosław Łęski
WSTRZYMUJĘ SIĘ (7)
Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Magdalena Kusy, Ludmiła Nowacka, Anna Ronin,
Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk
NIEOBECNI (1)
Paweł Rycka

Rada podjęła Uchwałę Nr XLIX/695/2022 w sprawie zmiany budżetu miasta na 2022 rok.

5. Uchwała w sprawie zmiany budżetu miasta na 2022 rok (druga).

- Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do 
dyskusji zarządził głosowanie. 
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie zmiany budżetu miasta na 2022 rok (druga). 
Wyniki głosowania
ZA: 22, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1
Wyniki imienne:
ZA (22)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima,
Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, 
Jarosław Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, 
Anna Ronin, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk, 
Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (1)
Paweł Rycka

Rada podjęła Uchwałę Nr XLIX/696/2022 w sprawie zmiany budżetu miasta na 2022 rok.

6. Uchwała w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej.

- Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywną opinię komisji i brak chętnych
do dyskusji zarządził  głosowanie wraz z uwzględnieniem zmian dokonanych w poprzednich
uchwałach o zmianie budżetu miasta na 2022 r. (pkt 4 i 5).

- Kierownik Referatu Oswald Schuderla wskazał, że powinno zapisać się, że chodzi o wszystkie
zmiany bez określania konkretnych punktów.

- Przewodniczący Rady Marian Czerner zarządził głosowanie przedmiotowej uchwały wraz z 
uwzględnieniem wszystkich zmian dokonanych w poprzednich uchwałach o zmianie budżetu 
miasta na 2022 r.  
Głosowano w sprawie:
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przyjęcia Uchwały w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej wraz z uwzględnieniem
wszystkich zmian dokonanych w poprzednich uchwałach o zmianie budżetu miasta na 2022 r.  
Wyniki głosowania
ZA: 13, PRZECIW: 1, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 7, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2
Wyniki imienne:
ZA (13)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Michał 
Kuliga, Mirosław Lenk, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Justyna Poznakowska, Anna 
Szukalska, Michał Szukalski, Eugeniusz Wyglenda
PRZECIW (1)
Leon Fiołka
WSTRZYMUJĘ SIĘ (7)
Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Magdalena Kusy, Jarosław Łęski, Ludmiła 
Nowacka, Anna Ronin, Zuzanna Tomaszewska
NIEOBECNI (2)
Paweł Rycka, Anna Wacławczyk

Rada podjęła Uchwałę Nr XLIX/697/2022 w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej.

7. Uchwała w sprawie zmiany Uchwały Nr XL/578/2022 Rady Miasta Racibórz z dnia 23 
lutego 2022 r. w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Raciborskiemu.

- Radny  Piotr  Klima  przekazał,  że  Komisja  GMOŚiBP  pozytywnie  zaopiniowała  projekt
przedmiotowej uchwały. 

- Radna  Justyna  Henek  –  Wypior  przekazała,  że  Komisja  RGBiF  zaopiniowała  pozytywnie
projekt przedmiotowej uchwały.

- Radny Marcin Fica zapytał z czego wynika obecna kwota 5 mln zł.  
- Prezydent  Miasta  Dariusz  Polowy  przekazał,  że  projekt  nie  otrzymał  dofinansowania

w  pierwszym  rozdaniu  i  powiat  zdecydował  się  na  wydzieleniu  kawałka.  Pozostała  część
czekała na swoją kolej. Należy się spodziewać, że zadanie otrzyma dofinansowanie, niemniej
ceny nie są już takie jak można było spodziewać się z początkiem roku. Dodał, że należy jednak
wykorzystywać każdą szansę. 

- Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do 
dalszej dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie zmiany Uchwały Nr XL/578/2022 Rady Miasta Racibórz z dnia 
23 lutego 2022 r. w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Raciborskiemu. 
Wyniki głosowania
ZA: 20, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 3
Wyniki imienne:
ZA (20)
Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Krystyna 
Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław 
Łęski, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Anna Ronin, Anna 
Szukalska, Michał Szukalski, Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (3)
Irena Białuska, Dawid Łomnicki, Paweł Rycka

Rada podjęła Uchwałę Nr XLIX/698/2022 w sprawie zmiany Uchwały Nr XL/578/2022 Rady 
Miasta Racibórz z dnia 23 lutego 2022 r. w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi 
Raciborskiemu. 
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8. Uchwała w sprawie ustalenia wysokości ekwiwalentu dla strażaków ratowników OSP z 
terenu miasta Racibórz za udział w działaniu ratowniczym, akcji ratowniczej szkoleniu lub 
ćwiczeniu.

- Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do 
dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia uchwały Rady Miasta Racibórz w sprawie ustalenia wysokości ekwiwalentu dla 
strażaków ratowników OSP z terenu miasta Racibórz za udział w działaniu ratowniczym, akcji 
ratowniczej szkoleniu lub ćwiczeniu (po konsultacjach). 
Wyniki głosowania
ZA: 21, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2
Wyniki imienne:
ZA (21)
Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Krystyna 
Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław 
Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Anna 
Ronin, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk, 
Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (2)
Irena Białuska, Paweł Rycka

Rada podjęła Uchwałę Nr XLIX/699/2022 w sprawie ustalenia wysokości ekwiwalentu dla 
strażaków ratowników OSP z terenu miasta Racibórz za udział w działaniu ratowniczym, akcji 
ratowniczej szkoleniu lub ćwiczeniu.

9. Uchwała w sprawie przyjęcia Programu współpracy Miasta Racibórz z organizacjami 
pozarządowymi i innymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego na 2023
rok.

- Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do 
dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia uchwały Rady Miasta Racibórz w sprawie przyjęcia Programu współpracy Miasta 
Racibórz z organizacjami pozarządowymi i innymi podmiotami prowadzącymi działalność 
pożytku publicznego na 2023 rok (po autopoprawce i konsultacjach). 
Wyniki głosowania
ZA: 20, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 3
Wyniki imienne:
ZA (20)
Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Krystyna 
Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław 
Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Anna 
Ronin, Anna Szukalska, Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (3)
Irena Białuska, Paweł Rycka, Michał Szukalski

Rada podjęła Uchwałę Nr XLIX/700/2022 w sprawie przyjęcia Programu współpracy Miasta 
Racibórz z organizacjami pozarządowymi i innymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku 
publicznego na 2023 rok.
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10. Uchwała w sprawie "Programu ograniczenia niskiej emisji w Mieście Racibórz na lata 
2023-2028".

- Radny Piotr Klima przekazał, że Komisja GMOŚiBP zaopiniowała pozytywnie projekt 
przedmiotowej uchwały. Następnie zapytał, czy można uzyskać jakąś informację o tych dwóch 
programach: Ciepłe mieszkanie i Stop smog? 

- Naczelnik Wydziału Ochrony Środowiska i Rolnictwa Katarzyna Polak przekazała, że program 
„Stop Smog” to program, który jest skierowany na sfinansowanie zadań 
termomodernizacyjnych w obiektach osób najuboższych. Formuła tego programu polega na 
tym, że aby sięgnąć po takie środki, miasto musi opracować tak zwany GPN, czyli Gminny 
Program Niskoemisyjny. W tym programie musi być określone, ile na terenie gminy jest 
obiektów, które wymagają termomodernizacji, ale w zakresie osób potrzebujących. Na 
podstawie tego programu, gmina może sięgnąć po środki narodowego funduszu. Uzyskuje się 
70% dofinansowania, a 30% dokłada gmina. Niemniej musi to być  kompleksowa 
termomodernizacja. Wszystkie działania muszą być poprzedzone audytem. W momencie, kiedy 
gmina już wytypuje te konkretne działania w danych obiektach, gmina robi przetarg, wybiera 
wykonawcę, realizuje inwestycje u tych osób prywatnych. Te osoby nie dokładają do tego ani 
złotówki i gmina przez okres trwałości projektu, który pierwotnie był 10-letni, w tej chwili 
został skrócony do 5 lat, zostaje właścicielem tego wszystkiego, co na tym budynku zrobiła. 
Czyli wszystkich instalacji, źródeł, a więc jest to dosyć trudna formuła do realizacji, mimo że 
nie jest to nowy program. Natomiast gdy chodzi o program „Ciepłe Mieszkanie” to jest to nowy
program, który miał być rozszerzeniem programu „Czyste Powietrze”, tylko skierowanym do 
lokali mieszkalnych, a nie do budynków jednorodzinnych.  Problemem przy tym jest to, że 
formuła tego programu jest inna. Ten program w realizacji jest bardziej zbliżony do programów 
ograniczania niskiej emisji, ponieważ tam to gmina ma wystąpić do Wojewódzkiego Funduszu 
Ochrony Środowiska z wnioskiem o środki dla mieszkańców. Na co są te środki? Środki są na 
wymianę źródeł ciepła i realizowanych łącznie z  wymianą okien w lokalach mieszkalnych. 
Pierwszy nabór wniosków dla gmin jest do 31 grudnia bieżącego roku. 

- Radny Piotr Klima (Ad Vocem) zapytał, jak ma się Racibórz na tle innych miast? Dodał, że ma 
informację, że u nas wygląda to bardzo kiepsko, w porównaniu do Rybnika czy Wodzisławia. 
Oni reagują natychmiast na takie programy i składają odpowiednie wnioski. Z danych wynika, 
że Racibórz jest na 543. miejscu, gdy Rybnik jest na 9., a Wodzisław na 4. Zapytał więc z czego
to wynika. Dalej odnosząc się do danych z programu Czyste Powietrze wskazał, że u nas 
złożono tylko 65 wniosków, a w takich Goczałkowicach, które mają 6500 mieszkańców, 
złożono 57 wniosków. W rankingu Puck jest na 1 , a Goczałkowice Zdrój na 3. miejscu. Zapytał
więc czy można przyśpieszyć te sprawy. 

- Naczelnik Wydziału Ochrony Środowiska i Rolnictwa Katarzyna Polak przekazała, że nie 
potrafi powiedzieć dokładnie, która gmina, w jakim programie bierze udział. To są decyzje 
poszczególnych gmin, na jakie wsparcie decydują się, jakiego wsparcia decydują udzielić 
swoim mieszkańcom. Dodała, że Rybnik na przykład nie realizuje czegoś takiego jak miasto 
Racibórz, w formie programu ograniczania niskiej emisji. Za to być może korzysta z innych 
źródeł, innych form wspierania swoich mieszkańców. Więc nie potrafi powiedzieć, jak my 
wyglądamy w takich bezwzględnych liczbach. Na pewno nie jesteśmy w ogonie. Faktycznie, 
jeżeli patrzeć tylko na liczbę złożonych wniosków, to być może czasami te liczby w innych 
gminach są bardziej imponujące, ale trzeba wziąć pod uwagę to, że my te programy 
ograniczenia niskiej emisji realizujemy już wiele lat i liczba tych realizowanych wniosków na 
jakimś poziomie już się ustaliła. Mnóstwo tych gmin, które są na czele tych rankingów, to są 
gminy, w których wcześniej żadnego dofinansowania nie było. Dla nich program Czyste 
powietrze jest pierwszym możliwym programem, gdzie mieszkańcy mogą skorzystać i 
korzystają wtedy w dużo większym stopniu. Druga kwestia, we wrześniu bieżącego roku, 
miasto uzyskało z wojewódzkiego funduszu dodatkowe środki 26.000,00 zł na prowadzenie 
punktu konsultacyjnego Czyste powietrze, które były skierowane do najaktywniejszych gmin w 
realizacji tego programu. Więc na pewno miasto nie jest ogonie, pomimo że te bezwzględne 
liczby może nie są zbyt imponujące i są gminy, które nas w tych rankingach wyprzedzają. Dalej

15



wskazała, że program Stop smog, jest już od dobrych kilku lat. Program Ciepłe mieszkanie to 
jest program tegoroczny. Pierwszy nabór wniosków potrwa do 31 grudnia bieżącego roku.

- Radny Piotr Klima poprosił, aby rada w programie sesji listopadowej ten punkt wzięła jeszcze 
raz na tapetę i żeby wydział przygotował taki materiał, poparty liczbami i wnioskami, tak aby 
na Komisji GMOŚiBP to przedyskutować. 

- Radny Mirosław Lenk przekazał, że popiera głos Piotra Klimy, bo rzeczywiście nie podjęto 
realizacji wszystkich programów, a ich trochę było. Niemniej tak jak mówiła Pani Naczelnik. 
Racibórz, w przeciwieństwie do innych gmin na Śląsku, ma o wiele dłuższe tradycje 
ograniczania niskiej emisji, poprzez właśnie gminne programy, a później realizowane wspólne z
Wojewódzkim Funduszem Ochrony Środowiska. Na koniec doszedł program Czyste powietrze. 
Więc teoretycznie u nas powinno być mniej do zlikwidowania, a im mniej, tym trudniej 
szczerze mówiąc, bo pozostają nam rodziny o najniższych dochodach. Więc być może ten 
program Stop smog będzie warty rozważenia na tym etapie, gdzie rzeczywiście pomimo 
wysokiej dotacji, mieszkańców jednak nadal nie będzie stać na to, żeby zlikwidować stare 
źródło ciepła. Pomysł, aby o tym porozmawiać na komisji i być może na sesji, jest całkiem 
dobry. Dalej odnosząc się do dodatkowych środków na realizację programu Czyste powietrze ze
względu na  wysokie miejsce w rankingu wskazał, że nie dopatrzył się tego rankingu. Nie było 
tam żadnego odnośnika, linku. Zapytał więc jak to wygląda? 

- Naczelnik Wydziału Ochrony Środowiska i Rolnictwa Katarzyna Polak przekazała, że jedyny 
ranking, który jest prowadzony, to jest ranking prowadzony przez Polski Alarm Smogowy i tam
wyniki są kwartalne. Więc faktycznie tam miejsca Raciborza nie jest jakieś imponujące. 
Niemniej dodała, że te środki, które otrzymano były za to, że miasto znalazło się w grupie gmin 
najaktywniejszych w tym programie.

- Radny Mirosław Lenk wskazał na artykuł, który mówi o wysokiej pozycji miasta.
- Naczelnik Wydziału Ochrony Środowiska i Rolnictwa Katarzyna Polak przekazała, nie 

przygotowywała tej informacji, ale sprawdzi to. Dodała, że taki ranking prowadzi Polski Alarm 
Smogowy. 

- Radny Mirosław Lenk uznał, że program Czyste powietrze zapewne ma ranking. Niestety 
przodują w tym rankingu gminy, które wcześniej mniej wymieniały źródeł ciepła. Rybnik jest 
wysoko, tylko dlatego, że bardzo późno dołączył do miast, które zaczęły wspierać likwidację 
starych źródeł ciepła. Więc te rankingi niekoniecznie odzwierciedlają sytuację poszczególnych 
miast. 

- Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywną opinię komisji i brak chętnych do 
dalszej dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia uchwały Rady Miasta Racibórz w sprawie "Programu ograniczenia niskiej emisji w 
Mieście Racibórz na lata 2023-2028" (po autopoprawce). 
Wyniki głosowania
ZA: 21, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2
Wyniki imienne:
ZA (21)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima,
Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, 
Jarosław Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, 
Anna Ronin, Anna Szukalska, Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk, Eugeniusz 
Wyglenda
NIEOBECNI (2)
Paweł Rycka, Michał Szukalski

Rada podjęła Uchwałę Nr XLIX/701/2022 w sprawie "Programu ograniczenia niskiej emisji w 
Mieście Racibórz na lata 2023-2028".
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11. Uchwała w sprawie przyjęcia Raportu z realizacji "Programu ochrony środowiska dla 
Gminy Racibórz na lata 2020-2023 wraz z perspektywą do roku 2027" za lata 2020-2021.

- Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywną opinię komisji i brak chętnych do 
dalszej dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia uchwały Rady Miasta Racibórz w sprawie przyjęcia Raportu z realizacji "Programu 
ochrony środowiska dla Gminy Racibórz na lata 2020-2023 wraz z perspektywą do roku 2027" 
za lata 2020-2021.
Wyniki głosowania
ZA: 21, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2
Wyniki imienne:
ZA (21)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima,
Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, 
Jarosław Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, 
Anna Ronin, Anna Szukalska, Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk, Eugeniusz 
Wyglenda
NIEOBECNI (2)
Paweł Rycka, Michał Szukalski

Rada podjęła Uchwałę Nr XLIX/702/2022 w sprawie przyjęcia Raportu z realizacji "Programu 
ochrony środowiska dla Gminy Racibórz na lata 2020-2023 wraz z perspektywą do roku 2027" za 
lata 2020-2021.

12. Uchwała w sprawie zmiany Uchwały Nr VIII/119/2019 Rady Miasta Racibórz z dnia 26 
czerwca 2019 r. w sprawie nadania statutu jednostce organizacyjnej pod nazwą: "Arboretum 
Bramy Morawskiej" w Raciborzu.

- Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do 
dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia uchwały Rady Miasta Racibórz w sprawie zmiany Uchwały Nr VIII/119/2019 Rady 
Miasta Racibórz z dnia 26 czerwca 2019 r. w sprawie nadania statutu jednostce organizacyjnej 
pod nazwą: "Arboretum Bramy Morawskiej" w Raciborzu (po konsultacjach). 
Wyniki głosowania
ZA: 21, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2
Wyniki imienne:
ZA (21)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima,
Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, 
Jarosław Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, 
Anna Ronin, Anna Szukalska, Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk, Eugeniusz 
Wyglenda
NIEOBECNI (2)
Paweł Rycka, Michał Szukalski

Rada podjęła Uchwałę Nr XLIX/703/2022 w sprawie  zmiany Uchwały Nr VIII/119/2019 Rady 
Miasta Racibórz z dnia 26 czerwca 2019 r. w sprawie nadania statutu jednostce organizacyjnej pod 
nazwą: "Arboretum Bramy Morawskiej" w Raciborzu.
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13. Uchwała w sprawie stypendiów sportowych.

- Radny Michał Kuliga przekazał, że Komisja zaopiniowała pozytywnie projekt przedmiotowej
uchwały wraz z przegłosowanym wnioskiem, aby w § 9 ustęp 2 punkt 8 otrzymał brzmienie;
"60% kwoty bazowej dla osiągniętego wyniku wskazanego paragrafu 4 ustęp 2 punkt 4".

- Radna  Justyna  Henek  -  Wypior  przekazała,  że  Komisja  RGBiF  pozytywnie  zaopiniowała
projekt przedmiotowej uchwały.

- Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  zapytał,  czy  wniosek  z  Komisji  OKSRiOS  jest  już
uwzględniony w przesłanym radnym projekcie uchwały po konsultacjach.

- Naczelnik  Wydziału  Promocji,  Kultury,  Turystyki  i  Sportu  Karolina  Kunicka  przekazała,
że projekt ten uwzględnia już ten wniosek i w takim kształcie było to też poddane konsultacjom.

- Radna Ludmiła Nowacka zapytała,  czy sportowcy mieszkający w internacie szkoły spełniają
wymogi uchwały.

- Naczelnik Wydziału Karolina Kunicka przekazała, że ten zapis nie zmienił się w stosunku do
dotychczasowej  uchwały,  ważna  będzie  deklaracja  sportowca,  bądź  rodziców  o  miejscu
zamieszkania.  Tak  też  jest  i  teraz,  że  mamy  takich  sportowców  mieszkających  przy
ul. Kozielskiej i ul. Staszica, którzy reprezentują lokalne kluby. 

- Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywne opinie komisji i braku chętnych 
do dalszej dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia uchwały Rady Miasta Racibórz w sprawie stypendiów sportowych (po konsultacjach).
Wyniki głosowania
ZA: 19, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 4
Wyniki imienne:
ZA (19)
Irena Białuska, Marian Czerner, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Krystyna 
Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław 
Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Anna 
Ronin, Anna Szukalska, Anna Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (4)
Marcin Fica, Paweł Rycka, Michał Szukalski, Zuzanna Tomaszewska

Rada podjęła Uchwałę Nr XLIX/704/2022 w sprawie stypendiów sportowych.

14. Uchwała w sprawie powierzenia uprawnień Prezydentowi Miasta Racibórz.

- Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do 
dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie powierzenia uprawnień Prezydentowi Miasta Racibórz (po 
konsultacjach). 
Wyniki głosowania
ZA: 19, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 4
Wyniki imienne:
ZA (19)
Irena Białuska, Marian Czerner, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Krystyna 
Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław 
Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Anna 
Ronin, Anna Szukalska, Anna Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (4)
Marcin Fica, Paweł Rycka, Michał Szukalski, Zuzanna Tomaszewska
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Rada podjęła Uchwałę Nr XLIX/705/2022 w sprawie powierzenia uprawnień Prezydentowi Miasta
Racibórz.

15. Uchwała w sprawie zmiany Uchwały Nr XXXI/440/2021 Rady Miasta Racibórz z dnia 28 
kwietnia 2021 r. w sprawie zasad wynajmowania lokali wchodzących w skład mieszkaniowego
zasobu Gminy Miasta Racibórz.

- Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do 
dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie zmiany Uchwały Nr XXXI/440/2021 Rady Miasta Racibórz z 
dnia 28 kwietnia 2021 r. w sprawie zasad wynajmowania lokali wchodzących w skład 
mieszkaniowego zasobu Gminy Miasta Racibórz (po konsultacjach). 
Wyniki głosowania
ZA: 19, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 4
Wyniki imienne:
ZA (19)
Irena Białuska, Marian Czerner, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Krystyna 
Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław 
Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Anna 
Ronin, Anna Szukalska, Anna Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (4)
Marcin Fica, Paweł Rycka, Michał Szukalski, Zuzanna Tomaszewska

Rada podjęła Uchwałę Nr XLIX/706/2022 w sprawie zmiany Uchwały Nr XXXI/440/2021 Rady 
Miasta Racibórz z dnia 28 kwietnia 2021 r. w sprawie zasad wynajmowania lokali wchodzących w 
skład mieszkaniowego zasobu Gminy Miasta Racibórz.

16. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na nabycie do gminnego zasobu nieruchomości 
prawa własności działek gruntu położonych w Raciborzu przy ul. Bojanowskiej.

- Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do 
dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia uchwały Rady Miasta Racibórz w sprawie wyrażenia zgody na nabycie do gminnego 
zasobu nieruchomości prawa własności działek gruntu położonych w Raciborzu przy ul. 
Bojanowskiej. 
Wyniki głosowania
ZA: 19, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 4
Wyniki imienne:
ZA (19)
Irena Białuska, Marian Czerner, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Zygmunt 
Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław Łęski, Dawid Łomnicki, 
Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Anna Ronin, Anna Szukalska, 
Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (4)
Marcin Fica, Krystyna Klimaszewska, Paweł Rycka, Michał Szukalski

Rada podjęła Uchwałę Nr XLIX/707/2022 w sprawie wyrażenia zgody na nabycie do gminnego 
zasobu nieruchomości prawa własności działek gruntu położonych w Raciborzu przy ul. 
Bojanowskiej. 
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17. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na nabycie do gminnego zasobu nieruchomości 
prawa użytkowania wieczystego działki gruntu położonej w Raciborzu w obrębie ulicy 
Zamkowej.

- Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do 
dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia uchwały Rady Miasta Racibórz w sprawie wyrażenia zgody na nabycie do gminnego 
zasobu nieruchomości prawa użytkowania wieczystego działki gruntu położonej w Raciborzu w
obrębie ulicy Zamkowej. 
Wyniki głosowania
ZA: 19, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 4
Wyniki imienne:
ZA (19)
Irena Białuska, Marian Czerner, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Zygmunt 
Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław Łęski, Dawid Łomnicki, 
Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Anna Ronin, Anna Szukalska, 
Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (4)
Marcin Fica, Krystyna Klimaszewska, Paweł Rycka, Michał Szukalski

Rada podjęła Uchwałę Nr XLIX/708/2022 w sprawie wyrażenia zgody na nabycie do gminnego 
zasobu nieruchomości prawa użytkowania wieczystego działki gruntu położonej w Raciborzu w 
obrębie ulicy Zamkowej. 

18. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa własności nieruchomości 
położonej w Raciborzu przy ul. Londzina.

- Radny Piotr Klima przekazał, że Komisja GMOŚiBP zaopiniowała negatywnie projekt 
przedmiotowej uchwały.

- Radna Justyna Henek – Wypior przekazała, że Komisja RGBiF zaopiniowała pozytywnie 
projekt przedmiotowej uchwały.

- Radny Piotr Klima zapytał, dlaczego, nie tylko w tej sprawie, ale w podobnych sprawach, nie są
pytani mieszkańcy o ich zdanie? Wskazał, że zmiana własności czy dzierżawy danego gruntu 
wiąże się z ich sytuacją, może polepszeniem, a najczęściej jednak z pogorszeniem. Wydaje się 
więc, że taka konsultacja, możliwość rozmowy, to chyba zwykła przyzwoitość. Dodał, że nie 
wie czy prawo to reguluje dokładnie, niemniej w ludzki sposób jest to zrozumiałe. Akurat w 
tym przypadku ul. Londzina, może to wywołać poważne konsekwencje. Wskazał też, że  
wcześniejsze plany mówiły o zagospodarowaniu tego terenu właśnie w dogodny dla 
mieszkańców i podmiotów sposób. Teraz nagle proponuje się ten kawałek w centrum oddać w 
prywatne ręce. 

- Przewodniczący Rady Marian Czerner poprosił o udzielenie odpowiedzi przez przedstawiciela 
urzędu. Następnie  stwierdził, że chyba jednak nie ma nikogo, kto mógłby udzielić odpowiedzi. 

- Radny Piotr Klima poprosił o udzielenie odpowiedzi na piśmie. 
- Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na brak chętnych do dalszej dyskusji zarządził 

głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia uchwały Rady Miasta Racibórz w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa 
własności nieruchomości położonej w Raciborzu przy ul. Londzina. 
Wyniki głosowania
ZA: 6, PRZECIW: 12, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 3, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2

20



Wyniki imienne:
ZA (6)
Leon Fiołka, Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Anna Ronin, Zuzanna Tomaszewska,
Anna Wacławczyk
PRZECIW (12)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Michał 
Kuliga, Mirosław Lenk, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Justyna Poznakowska, Anna 
Szukalska, Eugeniusz Wyglenda
WSTRZYMUJĘ SIĘ (3)
Magdalena Kusy, Jarosław Łęski, Ludmiła Nowacka
NIEOBECNI (2)
Paweł Rycka, Michał Szukalski

Rada nie podjęła Uchwały w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa własności 
nieruchomości położonej w Raciborzu przy ul. Londzina. 

19. Uchwała w sprawie zmiany Uchwały Nr VIII/122/2019 Rady Miasta Racibórz z dnia 26 
czerwca 2019 r. w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa własności działek gruntu, 
położonych w Raciborzu przy ul. Koszalińskiej.

- Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do 
dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia uchwały Rady Miasta Racibórz w sprawie zmiany Uchwały Nr VIII/122/2019 Rady 
Miasta Racibórz z dnia 26 czerwca 2019 r. w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa 
własności działek gruntu, położonych w Raciborzu przy ul. Koszalińskiej.
Wyniki głosowania
ZA: 21, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2
Wyniki imienne:
ZA (21)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima,
Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, 
Jarosław Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, 
Anna Ronin, Anna Szukalska, Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk, Eugeniusz 
Wyglenda
NIEOBECNI (2)
Paweł Rycka, Michał Szukalski

Rada podjęła Uchwałę Nr XLIX/709/2022 w sprawie zmiany Uchwały Nr VIII/122/2019 Rady 
Miasta Racibórz z dnia 26 czerwca 2019 r. w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa 
własności działek gruntu, położonych w Raciborzu przy ul. Koszalińskiej.

20. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od przetargowego trybu zawarcia 
umowy dzierżawy nieruchomości położonej w Raciborzu u zbiegu ulic Rybnickiej i 
Kobylskiej.

- Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do 
dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia uchwały Rady Miasta Racibórz w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od 
przetargowego trybu zawarcia umowy dzierżawy nieruchomości położonej w Raciborzu u 
zbiegu ulic Rybnickiej i Kobylskiej.
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Wyniki głosowania
ZA: 19, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 4
Wyniki imienne:
ZA (19)
Irena Białuska, Marian Czerner, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Krystyna 
Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Jarosław Łęski, Dawid 
Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Anna Ronin, Anna 
Szukalska, Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (4)
Marcin Fica, Mirosław Lenk, Paweł Rycka, Michał Szukalski

Rada podjęła Uchwałę Nr XLIX/710/2022 w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od 
przetargowego trybu zawarcia umowy dzierżawy nieruchomości położonej w Raciborzu u zbiegu 
ulic Rybnickiej i Kobylskiej.

21. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa własności działki gruntu 
położonej w Raciborzu przy ulicy Rybnickiej.

- Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do 
dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia uchwały Rady Miasta Racibórz w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa 
własności działki gruntu położonej w Raciborzu przy ulicy Rybnickiej.
Wyniki głosowania
ZA: 19, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 4
Wyniki imienne:
ZA (19)
Irena Białuska, Marian Czerner, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Krystyna 
Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Jarosław Łęski, Dawid 
Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Anna Ronin, Anna 
Szukalska, Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (4)
Marcin Fica, Mirosław Lenk, Paweł Rycka, Michał Szukalski

Rada podjęła Uchwałę Nr XLIX/711/2022 w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa 
własności działki gruntu położonej w Raciborzu przy ulicy Rybnickiej.

22. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa własności działki gruntu 
położonej w Raciborzu w rejonie ulicy Hulczyńskiej.

- Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do 
dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia uchwały Rady Miasta Racibórz w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa 
własności działki gruntu położonej w Raciborzu w rejonie ulicy Hulczyńskiej.
Wyniki głosowania
ZA: 20, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 3
Wyniki imienne:
ZA (20)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima,
Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Jarosław Łęski, 
Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Anna Ronin, 
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Anna Szukalska, Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (3)
Mirosław Lenk, Paweł Rycka, Michał Szukalski

Rada podjęła Uchwałę Nr XLIX/712/2022 w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa 
własności działki gruntu położonej w Raciborzu w rejonie ulicy Hulczyńskiej.

23. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od przetargowego trybu zawarcia 
umowy dzierżawy części nieruchomości położonej w Raciborzu przy ul. Transportowej.

- Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do 
dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia uchwały Rady Miasta Racibórz w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od 
przetargowego trybu zawarcia umowy dzierżawy części nieruchomości położonej w Raciborzu 
przy ul. Transportowej.
Wyniki głosowania
ZA: 20, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 3
Wyniki imienne:
ZA (20)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima,
Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Jarosław Łęski, 
Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Anna Ronin, 
Anna Szukalska, Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (3)
Mirosław Lenk, Paweł Rycka, Michał Szukalski

Rada podjęła Uchwałę Nr XLIX/713/2022 w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od 
przetargowego trybu zawarcia umowy dzierżawy części nieruchomości położonej w Raciborzu przy
ul. Transportowej.

24. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od przetargowego trybu zawarcia 
umowy dzierżawy części nieruchomości położonej w Raciborzu przy ul. Opawskiej 70-70a.

- Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do 
dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia uchwały Rady Miasta Racibórz w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od 
przetargowego trybu zawarcia umowy dzierżawy części nieruchomości położonej w Raciborzu 
przy ul. Opawskiej 70-70a. 
Wyniki głosowania
ZA: 20, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 3
Wyniki imienne:
ZA (20)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima,
Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Jarosław Łęski, 
Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Anna Ronin, 
Anna Szukalska, Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (3)
Mirosław Lenk, Paweł Rycka, Michał Szukalski
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Rada podjęła Uchwałę Nr XLIX/714/2022 w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od 
przetargowego trybu zawarcia umowy dzierżawy części nieruchomości położonej w Raciborzu przy
ul. Opawskiej 70-70a.

25. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od przetargowego trybu zawarcia 
umowy dzierżawy części nieruchomości położonej w Raciborzu przy ul. Opawskiej 72, 72a i 
72b.

- Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do 
dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia uchwały Rady Miasta Racibórz w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od 
przetargowego trybu zawarcia umowy dzierżawy części nieruchomości położonej w Raciborzu 
przy ul. Opawskiej 72, 72a i 72b.
Wyniki głosowania
ZA: 21, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2
Wyniki imienne:
ZA (21)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima,
Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, 
Jarosław Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, 
Anna Ronin, Anna Szukalska, Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk, Eugeniusz 
Wyglenda
NIEOBECNI (2)
Paweł Rycka, Michał Szukalski

Rada podjęła Uchwałę Nr XLIX/715/2022 w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od 
przetargowego trybu zawarcia umowy dzierżawy części nieruchomości położonej w Raciborzu przy
ul. Opawskiej 72, 72a i 72b.

26. Uchwała w sprawie określenia wysokości opłat za korzystanie z wychowania 
przedszkolnego w placówkach prowadzonych przez Miasto Racibórz.

- Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywną opinię komisji i brak chętnych do 
dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie określenia wysokości opłat za korzystanie z wychowania 
przedszkolnego w placówkach prowadzonych przez Miasto Racibórz (po konsultacjach). 
Wyniki głosowania
ZA: 21, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2
Wyniki imienne:
ZA (21)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima,
Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, 
Jarosław Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, 
Anna Ronin, Anna Szukalska, Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk, Eugeniusz 
Wyglenda
NIEOBECNI (2)
Paweł Rycka, Michał Szukalski

Rada podjęła Uchwałę Nr XLIX/716/2022 w sprawie określenia wysokości opłat za korzystanie z 
wychowania przedszkolnego w placówkach prowadzonych przez Miasto Racibórz.
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27. Uchwała w sprawie określenia regulaminu wynagradzania nauczycieli przedszkoli, szkół 
podstawowych oraz zespołów szkolno-przedszkolnych, dla których organem prowadzącym 
jest Miasto Racibórz.

- Radny Michał Kuliga przekazał, że po odczytaniu na posiedzeniu komisji pisma związków 
zawodowych Komisja OKSRiOS wstrzymała się od opiniowania tego projektu. 

- Radna Justyna Henek-Wypior wniosła, aby w paragrafie 4 w ust. 5 dokonać zmiany, tak aby 
podnieść wysokość środków finansowych do poziomu 6%. Z wyliczeń na komisji wynika, że 
jest to kwota około 300.000,00 zł i więcej, jeżeli chodzi o dopłaty ze strony miasta. Dodała, że 
ten procent już od dawien dawna nie był zmieniany, więc uznała, że będzie to takie lekkie 
dygnięcie rady miasta w stronę nauczycieli. 

- Przewodniczący Radny Marian Czerner poprosił o przedstawienie informacji o negocjacjach ze 
związkami zawodowymi.

- Naczelnik Wydziału Edukacji Krzysztof Żychski przekazał, że regulamin wynagradzania 
nauczycieli, tak jak nakazuje karta nauczyciela, musi być uzgodniony ze związkami 
zawodowymi. Takie uzgodnienia zostały poczynione. W poniedziałek w tym tygodniu zostały 
uzgodnione ostatnie kwestie i został uzgodniony procent dodatku motywacyjnego w wysokości 
5%. Jeśli miałoby się to zmienić, no to wracamy do uzgodnień ze związkami zawodowymi, co 
przedkłada się na to, że regulamin zostanie wprowadzony w późniejszym terminie. Poza tym, 
zaznaczył, że procent się nie zmienił, ale zmienia się podstawa, od którego ten procent jest 
wyliczany, a więc każda podwyżka wynagrodzenia powoduje, iż dodatek motywacyjny jest 
liczony od innej kwoty. 

- Przewodniczący Rady Marian Czerner przekazał, że o ile dobrze pamięta, tam są widełki, 
zapytał więc która kwota jest tą kwotą bazową, przyjmowaną? 

- Naczelnik Wydziału Edukacji Krzysztof Żychski przekazał, że jest to kwota bazowa dla stopnia 
awansu zawodowego nauczyciela mianowanego. To jest 4500,00 zł. W przeliczeniu 5% to jest 
ok. 180,00 zł na etat. Jeśli wynagrodzenie nauczyciela pójdzie w górę, automatycznie kwota 
dodatku motywacyjnego przeliczeniowego zostanie też poniesiona.

- Przewodniczący Rady Marian Czerner przekazał, że rozumie, że ze związkami zawodowymi 
zostało to uzgodnione na poziomie 5%. 

- Naczelnik Wydziału Edukacji Krzysztof Żychski przekazał, że związki zawodowe to 
zaakceptowały. Pkt 1 z pisma, o którym wspomniał radny Kuliga, to 5%. W pkt. 2 został 
zmieniony dodatek funkcyjny dla nauczycieli w przedszkolach, wychowawców w przedszkolu, 
oddziałów przedszkolnych, na poziomie 300,00 zł. Pkt 3 zgodnie z propozycją związków 
zawodowych. Pkt 4 i 5 również zgodnie z propozycją związków zawodowych. 

- Radna Ludmiła Nowacka zapytała, ile związków zawodowych brało udział w tych 
negocjacjach? 

- Naczelnik Wydziału Edukacji Krzysztof Żychski przekazał, że wszystkie związki zawodowe, 
bodajże było ich 7. 

- Radna Ludmiła Nowacka zapytała, czy jeżeli byśmy tą procedurę chcieli powtórzyć z 6%, to 
czasowo jakby to musiało wyglądać?  

- Naczelnik Wydziału Edukacji Krzysztof Żychski przekazał, że wtedy na nowo przystępujemy 
do konsultacji społecznych i do negocjacji ze związkami zawodowymi. Czyli znowu procedura 
rozpoczyna się, informujemy związki o nowym regulaminie, wyznaczamy termin spotkania, 
spotykamy się, uzgadniamy. Trwa to minimum miesiąc.  

- Radna Ludmiła Nowacka wskazała, że tam jeszcze były kwoty dodatkowe dla drugiego 
wychowawcy w przedszkolu. Zapytała jak te zagadnienie zostało uzgodnione. 

- Naczelnik Wydziału Edukacji Krzysztof Żychski przekazał, że ustawodawca nie przewiduje 
dwóch wychowawców w oddziale przedszkolnym. Jest jeden wychowawca, wpisany w 
systemie informacji oświatowej i tak jak do tej pory, dalej to będzie funkcjonowało. Jedynie 
kwota z 200,00 zł, zwiększyła się w regulaminie do 300,00 zł. 
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- Radna Ludmiła Nowacka zapytała jaką kwotę trzeba gdybyśmy podnieśli o 1% dla wszystkich 
nauczycieli. 

- Naczelnik Wydziału Edukacji Krzysztof Żychski przekazał, że 340.000,00 zł to jest 
podniesienie o 1% w przeliczeniu na obecną ilość etatów, która występuje w naszych 
placówkach oświatowych. Jeśli podniesie się kwota bazowa wynagrodzenia nauczyciela, no to 
ta kwota, automatycznie będzie dużo wyższa. 

- Radna Ludmiła Nowacka zapytała czy te środki, które posiadamy wystarczą? Czy będzie trzeba 
zmieniać uchwałę budżetową?

- Naczelnik Wydziału Edukacji Krzysztof Żychski przekazał, że na tą chwilę będziemy mieć 
dziurę w budżecie, jeśli mielibyśmy pokryć dodatkowe wynagrodzenia. Będzie to około 
70.000,00 zł.

- Radny Mirosław Lenk uznał, że przede wszystkim związki zawodowe nie będą kontestować 
jakiekolwiek zmiany, która idzie w kierunku korzystniejszym dla nauczycieli. Więc na pewno 
taką zmianę zaakceptują. Rzeczywiście ustawa o związkach zawodowych mówi o tym, że 
gmina ma obowiązek uzgodnić. Tam jest taki twardy zapis. Natomiast sądy administracyjne 
podchodzą do tego zapisu w sposób dość odmienny. To znaczy, uzgodnić, to znaczy 
przeprowadzić uzgodnienia, a nie zawsze dojść do wspólnych ustaleń, bo to się też i nie da. 
Wiele regulaminów przyjmowanych jest przez gminy bez uzgodnienia związków zawodowych, 
bo takie jest życie. I te regulaminy nie są uchylane, jeśli podmiot wykaże, że przeprowadził te 
uzgodnienia. Dodał, że nie sądzi, że rada jest do końca związana tymi ustaleniami, zwłaszcza, 
jeśli działa na korzyść nauczyciela. Więc wydaje się, że w żadnym stopniu nie naruszamy prawa
i nie powodujemy powrotu do konieczności nowych uzgodnień, bo te uzgodnienia Prezydent  
przeprowadził, doprowadził nawet do jakiejś zgody, do kompromisu. Raczej warto się 
zastanowić czy nas na to stać, a nie czy możemy to zrobić.

- Naczelnik Wydziału Edukacji Krzysztof Żychski przekazał, że tak naprawdę radny na rację, 
jeśli chodzi o uzgodnienia. Niemniej Prezydent stał na takim stanowisku, żeby zawsze jednak 
porozumieć się i żeby wyjść zgodnie ze wspólnym zdaniem i to zostało po raz kolejny 
osiągnięte. Na dzisiaj w budżecie oświaty nie ma pieniędzy, z których moglibyśmy pokryć 
dodatkowe wynagrodzenia, dodatkowy wzrost wynagrodzeń. Dlatego jeśli Państwo optują za 
podwyżką, no to należy wskazać środki. 

- Radny Mirosław Lenk przekazał, że należy wprowadzić do budżetu, do działu 801 nowe 
pieniądze.

- Przewodniczący Rady Marian Czerner po uzyskaniu potwierdzenia, że radna podtrzymuje 
wniosek podwyższenia tego procentu z 5 na 6, zarządził głosowaniu wniosku, a później całej 
uchwały.
Głosowano wniosek w sprawie:
zmiany w paragrafie 4 ust. 5 regulaminu poprzez zwiększenie dodatku motywacyjnego z 5 na 
6%. 
Wyniki głosowania
ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 5, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 3
Wyniki imienne:
ZA (15)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Krystyna 
Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Mirosław Lenk, Dawid Łomnicki, Henryk 
Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Anna Szukalska, Eugeniusz Wyglenda
WSTRZYMUJĘ SIĘ (5)
Leon Fiołka, Magdalena Kusy, Jarosław Łęski, Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk
NIEOBECNI (3)
Anna Ronin, Paweł Rycka, Michał Szukalski
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie określenia regulaminu wynagradzania nauczycieli przedszkoli, 
szkół podstawowych oraz zespołów szkolno-przedszkolnych, dla których organem 
prowadzącym jest Miasto Racibórz (po konsultacjach) wraz z przyjętym wnioskiem.
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Wyniki głosowania
ZA: 16, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 3, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 4
Wyniki imienne:
ZA (16)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Krystyna 
Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Dawid 
Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Anna Szukalska, 
Eugeniusz Wyglenda
WSTRZYMUJĘ SIĘ (3)
Leon Fiołka, Jarosław Łęski, Zuzanna Tomaszewska
NIEOBECNI (4)
Anna Ronin, Paweł Rycka, Michał Szukalski, Anna Wacławczyk

Rada podjęła Uchwałę Nr XLIX/717/2022 w sprawie określenia regulaminu wynagradzania 
nauczycieli przedszkoli, szkół podstawowych oraz zespołów szkolno-przedszkolnych, dla których 
organem prowadzącym jest Miasto Racibórz.

- Przewodniczący Rady Marian Czerner przekazał, że przeliczył to sobie, i jest to 28.333,00 zł 
miesięcznie, czyli będzie to ok. 56.000,00 zł.

28. Uchwała w sprawie pozostawienia petycji bez rozpatrzenia.

- Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na brak chętnych do dyskusji zarządził 
głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia uchwały Rady Miasta Racibórz w sprawie pozostawienia petycji bez rozpatrzenia (po 
autopoprawce). 
Wyniki głosowania
ZA: 19, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 3
Wyniki imienne:
ZA (19)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Krystyna 
Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław 
Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Anna 
Szukalska, Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
WSTRZYMUJĘ SIĘ (1)
Piotr Klima
NIEOBECNI (3)
Anna Ronin, Paweł Rycka, Michał Szukalski

Rada podjęła Uchwałę Nr XLIX/718/2022 w sprawie pozostawienia petycji bez rozpatrzenia.

29. Uchwała w sprawie skargi na działalność Prezydenta Miasta Racibórz.

- Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na brak chętnych do dyskusji zarządził 
głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie skargi na działalność Prezydenta Miasta Racibórz (po 
autopoprawce).
Wyniki głosowania
ZA: 17, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 3, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 3
Wyniki imienne:
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ZA (17)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Krystyna Klimaszewska, 
Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Dawid Łomnicki, Henryk 
Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Anna Szukalska, Zuzanna Tomaszewska, 
Anna Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
WSTRZYMUJĘ SIĘ (3)
Leon Fiołka, Piotr Klima, Jarosław Łęski
NIEOBECNI (3)
Anna Ronin, Paweł Rycka, Michał Szukalski

Rada podjęła Uchwałę Nr XLIX/719/2022 w sprawie skargi na działalność Prezydenta Miasta 
Racibórz.

30. Uchwała w sprawie skargi (sprzedaż nieruchomości).

- Radny Mirosław Lenk zapytał kto będzie przygotowywał odpowiedź dla Rady.
- Przewodniczący Rady Marian Czerner przekazał, że komisja przygotuje stanowisko, które Rada

przyjmuje w formie uchwały. Następnie w z uwagi na brak chętnych do dalszej dyskusji 
zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie skargi (sprzedaż nieruchomości- po autopoprawce). 
Wyniki głosowania
ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 6, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 3
Wyniki imienne:
ZA (14)
Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał
Kuliga, Magdalena Kusy, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna 
Poznakowska, Anna Szukalska, Anna Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
WSTRZYMUJĘ SIĘ (6)
Irena Białuska, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Mirosław Lenk, Jarosław Łęski, Zuzanna 
Tomaszewska
NIEOBECNI (3)
Anna Ronin, Paweł Rycka, Michał Szukalski

Rada podjęła Uchwałę Nr XLIX/720/2022 w sprawie skargi.

31. Uchwała w sprawie skargi (dodatek węglowy).

- Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na brak chętnych do dyskusji zarządził 
głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie skargi (dodatek węglowy - po autopoprawce). 
Wyniki głosowania
ZA: 18, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 2, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 3
Wyniki imienne:
ZA (18)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Krystyna 
Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław 
Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Anna 
Szukalska, Anna Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
WSTRZYMUJĘ SIĘ (2)
Piotr Klima, Zuzanna Tomaszewska
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NIEOBECNI (3)
Anna Ronin, Paweł Rycka, Michał Szukalski

Rada podjęła Uchwałę Nr XLIX/721/2022 w sprawie skargi.

32. Uchwała w sprawie petycji.

- Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na brak chętnych do dyskusji zarządził 
głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie petycji. 
Wyniki głosowania
ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 7, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 3
Wyniki imienne:
ZA (13)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Krystyna Klimaszewska, Michał Kuliga, 
Magdalena Kusy, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna 
Poznakowska, Anna Szukalska, Anna Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
WSTRZYMUJĘ SIĘ (7)
Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Zygmunt Kobylak, Mirosław Lenk, Jarosław 
Łęski, Zuzanna Tomaszewska
NIEOBECNI (3)
Anna Ronin, Paweł Rycka, Michał Szukalski

Rada podjęła Uchwałę Nr XLIX/721/2022 w sprawie petycji.

33. Wolne wnioski i informacje.

- Przewodniczący Rady Marian Czerner przedstawił radnym informacje z analizy oświadczeń 
majątkowych złożonych przez radnych i pracowników urzędu zobligowanych do tego 
przepisami ustawy o samorządzie gminnym za rok 2021 r. Przedmiotowe informacje zostały 
przygotowane przez wojewodę, przewodniczącego rady i prezydenta miasta. Następnie 
poinformował, że w dniu 26 listopada bieżącego roku odbędzie się kolejna edycja turnieju 
między samorządami w siatkówce. W związku z powyższym zaprosił chętnych do udziału. 
Przypomniał, że miasto ma dobre wyniki z tych konkursów. 

- Radny Piotr Klima zaprosił radnych do złożenia wizyty w Zakładzie Zagospodarowania 
Odpadów w czwartek poprzedzający komisje, czyli 10 listopada o godzinie 15:00. Następnie 
przekazał, że niestety, ale pandemia wraca. Niektórzy uważają, że jest nasilenie, więc dobrze 
byłoby odnieść się do tej sprawy i uzyskać informacje jak jesteśmy do tego przygotowani. 
Trzecia sprawa to dworzec kolejowy. Zapytał więc czy w tym nowym dworcu przewidziano 
schron? Uznał, że w obecnych czasach schron na dworcu jest rzeczą podstawową. Po drugie 
zapytał, czy są zaplanowane windy na obiekcie? Czy przewidziano toalety na peronach. Uznał 
też, że należy wrócić do sprawy przechowalni bagażu. Dodał, że przydałby się na tym dworcu 
kącik muzealny - Izba Muzealnictwa Kolejowego, bo jest to jedna z najstarszych linii w 
Europie. Dobrze byłoby nawiązać do trasy Berlin-Wiedeń-Istambuł. Warto też, aby dworzec 
nosił nazwę. Na dworcu przydałby się punkt medyczny, a także duża makieta z ruchem 
pociągów. Na koniec poprosił również, aby rozważyć organizację spotkania z radnymi 
powiatowymi i spotkania z zainteresowanymi radnymi poszczególnych gmin powiatu.

- Prezydent Miasta Dariusz Polowy poprosił o pytania radnego na piśmie. 
- Radny Piotr Klima zapytał czy nie wystarczy odsłuchać z taśmy czy odnieść się później do 

protokołu? Dodał, że nie rozumie takiego podejścia. 
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- Przewodniczący Rady Marian Czerner przypomniał, że najbliższa sesja Rady Miasta nie 
odbywa się w ostatnią środę miesiąca, tylko przedostatnią środę miesiąca. Mamy wówczas 
czterotygodniowy odstęp między sesją listopadową a grudniową. Sesja listopadowa będzie 23 
listopada, grudniowa będzie 21 grudnia. 

- Radny Mirosław Lenk przekazał, że interpelacje składa się na piśmie, niemniej radny Piotr 
Klima chyba nie interpelował, tylko pytał. To są pytania, wnioski. Poprosił więc o krótkie 
zwrotne informacje na takie pytania. Następnie przekazał, że młodzi mieszkańcy Ocic pytają go
o losy boiska, oni nazywają to orlikiem, a chodzi o to planowane od dawna boisko 
wielofunkcyjne. Zapytał więc czy jest szansa jego realizacji w przyszłorocznym budżecie? 
Dodał, że osoby nie związane z klubem sportowym piłkarskim mają problemy z korzystaniem z
tego boiska. Poprosił więc aby dyrektor szkoły takie jednoznaczne zasady korzystania z tego 
boiska przygotował. Dodał, że nie oczekuję odpowiedzi dzisiaj, bo prezydent tego dzisiaj nie 
sprawdzi. 

- Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że w takich sprawach prosiłby przynajmniej o 
maila.

- Radna Magdalena Kusy wskazała, że działają już światła na skrzyżowaniu ulic Piaskowej, 
Sudeckiej i Szkolnej. Niestety wydaje się, że bardzo źle została położona nawierzchnia w tym 
miejscu. Miasto, wspólnie z powiatem, dzieliło się kosztami tego zadania. Zapytała więc czy 
prezydent wie o tym złym stanie nawierzchni i czy możemy interweniować w tej sprawie?

- Zastępca Prezydenta Miasta Dominik Konieczny przekazał, że miasto faktycznie partycypowało
w kosztach tej inwestycji. Światła te działają bodajże od wczoraj. Natomiast wymiana 
nawierzchni nie była objęta zakresem tego zadania. Istotnie jest dużo zastrzeżeń kierowców, 
którzy tamtędy jeżdżą. Dodał, że zostanie to zgłoszone do powiatu, aby to zostało poprawione. 

- Radny Michał Kuliga przekazał dwa następujące pytania mieszkańca. Jak wygląda sprzedaż 
węgla w naszym mieście, czy Pan Prezydent mógłby przybliżyć tą sprawę mieszkańcom? Czy 
Prezydent Miasta Raciborza Dariusz Polowy przekazał spis wyborców Poczcie Polskiej, w 
związku z organizacją wyborów kopertowych. Następnie przekazał, że został sprowokowany 
ostatnimi wydarzeniami, konferencjami prasowymi, a przede wszystkim stylem odpowiedzi 
prezydenta na różne interpelacje i zapytania radnych. Zaczął od tego, że Przewodniczący Rady 
Miasta Marian Czerner, także w jego imieniu zwrócił się do prezydenta z zapytaniem co do 
zasadności zwołania sesji nadzwyczajnej. Dodał, że kolejnego dnia po tej sesji, dotarły do niego
informacje, że radni zostali przestawiani jako ci którym, parafrazując tutaj wypowiedź 
prezydenta, którym nie zależy na dobru dzieci zwłaszcza niepełnosprawnych. W związku z tym 
zaprotestował we własnym imieniu. Dodał, że jest rodzicem, jest także nauczycielem, nie jest 
tylko radnym, ale przede wszystkim mieszkańcem tego miasta. Dalej przekazał, że prezydent 
otoczony radcami prawnymi odpisuje radnym. Przykładowo na interpelację radnego Marcina 
Ficy, który zadaje bardzo proste pytanie, kiedy zostanie oddany do użytku plac zabaw na ulicy 
Bielskiej dla Przedszkola nr 24? Radny przypominał, że ten plac miał być oddany do użytku po 
oddaniu do użytku żłobka. Odpowiedź zaś jest tak pokrętna, skoncentrowana wokół nazwisk 
radnych, którzy odebrali prezydentowi miasta uprawnienia do przesunięć w ramach budżetu, w 
domyśle winą radnych jest to, że nie powstał ten plac zabaw. Przekazał więc, że znowu musi 
zaprotestować, tym bardziej, że tutaj jest jego nazwisko. Dodał, że prezydent na spotkaniu z 
mieszkańcami wskazywał, gdzie powstanie ten plac zabaw. Pan Naczelnik mówił, kiedy 
powstanie ten plac zabaw, a tu się nagle okazuje, że to działanie radnych we wrześniu, 
spowodowało opóźnienia tej realizacji. Mając powyższe na uwadze przekazał, że razem z 
radnym Marcinem Ficą złożył zapytania na piśmie, jest to 6 pytań więc nie będzie ich 
wszystkich czytał. Niemniej jedno pytanie dotyczy przedstawienia pisemnie listę radnych, 
którzy głosowali za budową żłobka przy ulicy Bielskiej w Raciborzu. Poprosił też, aby 
prezydent na to pismo odpowiedział w pełni. Teraz jednak poprosił o odpowiedzi na te dwa 
pytania dla mieszkańca.

- Radny Marcin Dziękuję zaproponował, aby prezydent odniósł się do tego punktu dotyczącego 
sprzedaży węgla, bo też ma takie pytanie i może nie będę musiał go zadawać.

- Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że trwają prace legislacyjne, obejmujące kwestie 
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związane z dystrybucją węgla, a szczególnie jego ceną. W związku z tym, że w trakcie spotkań 
z mieszkańcami pojawiały się sygnały, że są ludzie, którzy nie są w stanie się zaopatrzyć w 
węgiel z różnych powodów więc postarał się indywidualnie zaopiekować tymi ludźmi. 
Niezależnie od tego, mając świadomość potrzeb mieszkańców w tym względzie postarano się o 
to, żeby, wprawdzie nie w takiej cenie, jaka jest prognozowana w związku z tymi pracami 
legislacyjnymi, aby można było w Raciborzu kupić węgiel w cenie niższej niż 3 tys. zł. Po 
prostu, to nie chodzi o to, żeby ktoś ten węgiel dotował, tylko aby go kupić. Szczególnie, jeśli w
perspektywie powiedzmy tygodni, pojawi się rozwiązanie, które umożliwi takie już w pełni 
jakby systemowe obsłużenie tego problemu. Wspomagając się naszą spółką PRD i we 
współpracy z jednym z podmiotów, który dotychczas zajmował się transportem węgla, 
zapewniono dostawę  i możliwość zakupu tam węgla. Na razie jest jego wystarczająca ilość. 
Niemniej przekazał, że wszystkich uprzedza, żeby nie robić sobie zbyt wielkich zapasów i 
poczekać do zakończenia prac legislacyjnych. Dodał, że jeżeli ktoś ma taki problem, to można  
w tym wypadku czy to zgłosić się do PRD czy też do SURiŚ, zawsze jednak z zastrzeżeniem, 
jeśli ktoś ma jeszcze trochę zapasu, to może poczekać na rozwiązania legislacyjne, które na 
pewno zakończą się tym, że ta cena będzie niższa. W zakresie spisu wyborców zapytał skąd 
radny wie, że ten kto do radnego dzwonił, to był mieszkaniec? Dodał jednak, że nie przekazał 
takiego spisu. 

- Radny Marcin Fica zapytał czy ze względu na normę chyba 1500 kg, przewidzianą w tej 
ustawie, czy mieszkaniec będzie mógł odebrać 100 - 200 kg, a potem znowu przyjechać? Bo 
musi mieć zaświadczenie z urzędu.  Zapytał też, dlaczego rząd włączył w to samorządy, zamiast
dać to firmom, które już się tym zajmują specjalistycznie w mieście. Wynika na to, że chyba 
samorząd będzie miał dopłacić do tego. Następna przekazał, że mówiono o fotowoltaice na 
oczyszczalni, ale prezydent nie wspomniał, że tam są przeniesione środki, które były wcześniej 
przygotowane na OSiR.  Poprosił więc o wyjaśnienie mieszkańcom, ile prezydentowi udało się 
załatwić pieniędzy na tą fotowoltaikę. Dodał, że sam proponował fotowoltaikę na ul. Jana 
Pawła, tam jest dość duży teren. Dostał odpowiedź, że tam nie ma takiej możliwości i nie ma 
takiej potrzeby, co więcej należałoby zmienić tam plan zagospodarowania. Uznał więc, że 
zmiana planu zagospodarowania to nie jest żaden problem. Następnie odnosząc się do remontu 
ulicy Rybnickiej przypomniał, że jak następował remont ulicy Kościuszki, Łąkowej, to bardzo 
ostro protestował w tej kwestii obecny Zastępca Prezydenta Dawid Wacławczyk. Zapytał więc 
czy obecnie też będzie protestował w sprawie wycinki tych drzew na ul. Rybnickiej? 

- Prezydent Miasta Dariusz Polowy odnosząc się do sprawy węgla przekazał, że za węgiel 
oczywiście odpowiada ten, kto go rozprowadza. Dlaczego zaś Sejm zdecydował się na takie 
rozwiązanie, no właściwie trzeba by się spytać Sejmu. Ustawa jest, obowiązuje i powinno się do
tego prawa stosować. Miasto od tego się nie uchyla, a jak widać, potrafi współpracować z 
firmami, które mają w tym zakresie większe doświadczenie, niż nasze spółki komunalne. 
Natomiast gdy chodzi o sprawę fotowoltaiki, to trzeba powiedzieć otwarcie, że projekt, który 
był na OSiR-e, przewidywał, o ile dobrze pamięta, wydatek na poziomie 2.500.000,00 zł, czy 
nawet już więcej, z dotacją na poziomie 1.000.000,00 zł, co stawiało pod znakiem zapytania 
sensowność ekonomiczną tego przedsięwzięcia. Teraz udało się to zrealizować inaczej. 
Wydatek na poziomie 1.500.000,00 zł, czyli 75% dotacji w skali całego rozwiązania na 
oczyszczalni, co zwróci się to w ciągu dwóch lat. Na OSiR-e prawdopodobnie nie zwróciło by 
się to nigdy.  Stąd uważa, że dobrze się stało, że zostało to zainstalowane na oczyszczalni. 
Zwrócił uwagę na to, że oczyszczalnia jest obiektem, który każdego dnia jest w stanie tą energię
przyswoić i to także w godzinach, gdy jest jasno. Natomiast energia elektryczna na OSiR-e 
jakby jest trochę w innym momencie potrzebna. Więc dlatego uznał, że tego typu rozwiązanie 
jest zdecydowanie korzystniejsze. Dodatkowo doświadczenie, jakie wodociągi uzyskały w tym 
zakresie, skutkuje też tym, że także i na innych obiektach już rozpoczynają się prace związane z
tym, aby zainstalować tam podobne instalacje i aby instalować to w ten sposób, wykorzystując 
własne siły i zasoby. Dzięki czemu koszt wykonania tego będzie dużo mniejszy. Więc 
właściwie nie mając nawet dopłaty, a angażując tylko środki wodociągów, będzie to 
realizowane, bo jest to potrzebne i też to będzie zaspokajało potrzeby energetyczne 
wodociągów. Najbliższa inwestycja dotyczy dostaw wody i niedługo będzie to uruchamiane, 

31



więc będzie też można pokazać, jak to działa, ile to kosztowało i jak się udało to zrealizować.
- Radny Mirosław Lenk przekazał, że H2Ostróg to też taki dobry kierunek, bo sama potrzeba 

fotowoltaiki jest istotna przy tych cenach energii elektrycznej. Prędzej czy później to chyba 
wymusi też sytuacja. Uznał więc, że jak będzie jakaś szansa pozyskać środki, to warto 
skorzystać , a środki na to mają jeszcze być. 

- Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że istotne jest to, aby maksymalnie wykorzystać 
tego typu obiekty, gdzie w przyszłości nic nie będziemy chcieli wybudować. No bo trudno, 
żebyśmy coś na oczyszczalni ścieków chcieli jeszcze wybudować. Dalej wskazał, że dzięki 
temu, że mamy klaster, to ewentualny transfer energii z jednego miejsca na drugie, jest ze 
znaczącą zniżką, w stosunku do cen, jakie narzuca dystrybutor. Więc jest to bardziej opłacalne 
umieścić to w miejscu, gdzie to nikomu nie przeszkadza, niczego nam nie zabiera, też z takiego 
cennego jakby miejsca, które akurat jest w centrum miasta. Oczywiście zawsze są do 
wykorzystania dachy, ale jednak rozwiązanie, by było to na ziemi zawsze jest tańsze. Natomiast
jeśli jest łatwo zmienić plan, to zawsze można go zmienić. 

- Radny Marcin Fica wskazał, że prezydent do tej pory nie zmienił planu, sprawa toczy się od 
2018 roku. Prezydent jeszcze nie znalazł miejsca na to, żeby te dwa plany zmienić. 

- Radny Eugeniusz Wyglenda przekazał, że chce wrócić do sprawy, o którą pytał miesiąc temu. 
Na sesji 28 września pytał o program rządowy „Laptopy dla dzieci rodzin popegeerowskich”. 
Prezydent wtedy nic nie odpowiedział, a wystarczyło tylko powiedzieć tak albo nie. Dodał, że 
coś dowiedział się na spotkaniu z mieszkańcami w dzielnicy Studziennej, bo poruszył ponownie
ten temat. Prezydent  zapewniał, że zajmie się tą sprawą osobiście. Niemniej nie znalazł żadnej 
wzmianki na ten temat, żeby coś się działo, a mieszkańcy zainteresowani są tą sprawą. Więc 
tym razem zwraca się na piśmie i pyta, czy miasto Racibórz przystąpiło do tego programu? Ile 
dzieci kwalifikowało się do tego programu? Czy został stworzony regulamin przyznawania 
laptopów w mieście Racibórz? Jeżeli tak, to prosi o przekazanie tego regulaminu. Ile dzieci już 
otrzymało laptopy? I czy były dzieci, które nie kwalifikowały się do otrzymania laptopów i ile 
było takich dzieci? Dodał, że zostało to złożone na piśmie, więc prezydent nie musi teraz 
odpowiadać. Następnie odnosząc się do nieodbytej sesji przekazał, że prezydent na zwołanej po 
sesji nadzwyczajnej konferencji prasowej mówi, że radni zachowali się niekompetentnie, 
uderzając w dobro dzieci, nauczycieli. To go bardzo zabolało. Wskazał więc na laptopy dla 
dzieci, i to , że te dzieci prezydenta nie interesowały, bo nawet się tym nie zajął. W związku z 
powyższym zapytał, ile dzieci zostało bez opieki w tym czasie, kiedy nie zostało uchwalone 
zmiany budżetowe tydzień temu? I ile nauczycieli nie otrzymało zapłaty za dodatkowe zajęcia, 
spowodowane nieuchwaleniem zmian budżetowych w dniu 18.10.2022 r.? 
Dodał, że to też złożył w biurze rady. Teraz jednak podniósł sprawę, która wynikła na spotkaniu
w Studziennej. Doszło tam do takich nieprzyjemnych rzeczy, utarczki między nim a Zastępcą 
Prezydenta Miasta Dominikiem Koniecznym  w sprawie rowów. Przypomina sobie, że problem 
tych rowów był zgłaszany w zeszłym roku i z tymi rowami nic nie zrobiono, a wtedy 
mieszkańcy proponowali, że te rowy, co są na ich gruncie, przekażą do miasta, żeby nie było 
problemów. Tam jest taka rzec, że na przykład jest 50 m miejskie, 20 m prywatne i znowu jest 5
m miejskie. Dodał, że pierwsze działanie w zeszłym roku było takie, że najpierw poszły 
wezwania o ukaranie, jeżeli ci mieszkańcy nie uporządkują tych rowów. Uznał, że to jest 
najprostsza rzecz. Wtedy też został zapytany,  gdzie on był, jak zlikwidowano spółkę wodną. 
Odpowiadając przekazał, że był radnym, tak jak dzisiaj, a problem z odprowadzaniem wód 
deszczowych zaczął się na Brzeziu. Tam było największe niezadowolenie, był protest tych 
mieszkańców i był wniosek o zlikwidowanie spółki. Dodał, że likwidatorem spółki był Pan 
Leon Fiołka. On zaś jako radny w tym zakresie nie głosował, bo takiego głosowania nie było. 
Więc poprosił, aby go o to nie pytać. Dodał, że w Studziennej już 2 lata to jest wałkowane. 

- Prezydent Miast Dariusz Polowy przekazał, że oczywiście odpowiem na te pytania skierowane 
na piśmie, natomiast jednak, gdy pojawiają się zdania nieprawdziwe, to woli je od razu 
sprostować. Dodał, że wspomniana sesja się odbyła. Sesji nie zwołuje prezydent miasta. 
Prezydent miasta wnioskuje do przewodniczącego rady i przewodniczący rady rzeczywiście 
zwołał tą sesję i  ta sesja się odbyła. Dodał, że może radnego śmieszyć, ale różnica między tym, 
czy sesja się odbyła, a tym, że nie, jest kolosalna, bo wtedy by to oznaczało, że Pan 

32



Przewodniczący pozostał tylko na etapie zwołania i być może, że to by też wystarczyło. A tak, 
otworzył, zamknął. Sesja miała miejsce. Więc poprosił, aby nie mówić, że sesja się nie odbyła. 

- Radny Eugeniusz Wyglenda przeprosił i poprawił, że sesja się odbyła, ale żadnych decyzji i 
uchwał nie podjęto. 

- Radny Henryk Mainusz nawiązując do odpowiedzi, jaką prezydent udzielił na ostatnie 
zapytania klubu radnych przekazał, że ta odpowiedź w niejaki sposób nie satysfakcjonuje 
radnych. Dodał, że od chyba 20 lat już tutaj przychodzi na tą salę i do tej pory nigdy nie miałem
problemu z uzyskaniem odpowiedzi na prosto zadane pytanie. Dzisiaj po raz pierwszy, znaczy 
się nastąpi to jutro, żeby było jasno, złoży wniosek o udostępnienie informacji publicznej. Może
tą drogą będzie łatwiej albo bardziej wyczerpująco, uzyskać odpowiedź na proste pytania 
radnych. Dodał, że wypełnił wszystkie wymogi formalne tego wniosku i jutro w biurze 
podawczym złożę ten dokument i ma nadzieję, że tą drogą uzyska jakieś jaśniejsze, albo 
bardziej wyczerpujące odpowiedzi na tam zawarte pytania. 

- Radna Anna Szukalska odniosła się do informacji medialnych przekazywanych przez 
prezydenta w kwestii sesji, wskazując, że niestety działania manipulacyjne dalej trwają. 
Zapytała więc prezydenta, dlaczego nie odpowiedział radnym, jakie to naprawdę ważne 
argumenty przemawiają za tym, żeby taka sesja nadzwyczajna się odbyła? Mając na uwadze, że 
mamy tą sesję dzisiejszą i te zmiany zostały przyjęte. Radni zadając to pytanie, mieli pełną 
świadomość tego, co wynika z przepisów. Dalej zapytała co na przestrzeni czasu od tej sesji 
nadzwyczajnej do dzisiejszej wydarzyło się tak niekorzystnego dla tych biednych dzieci, bo 
prezydent niestety celowo uderza w takie tony, mówiąc o krzywdzie. Zapytała wprost jaka to 
krzywda nieodwracalna, nienaprawialna stała się nauczycielom, rodzicom i biednym dzieciom. 

- Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że ze względu na prawo do pewnej ochrony osób, 
które w jakiś sposób szczególny powinny być zaopiekowane, chyba nie byłoby na miejscu, 
żebym teraz przytaczał konkretne przykłady, które nawet przy zanonimizowaniu, mogłyby 
wskazywać na konkretne osoby. Dodał, że była już kiedyś podobna sytuacja w jednej ze szkół, 
gdy nieopatrznie, powiedziano może jedno czy dwa słowa za dużo i zrobił się z tego problem.  
Na ujawnianie tego typu informacji, szczególnie dotyczących ludzi, dzieci, które wymagają 
specjalnego zaopiekowania, na pewno nie jest miejscem ta sala. Dodał, że może podać ilość, 
podać terminy. Wskazał, że wchodzenie w szczegóły  może spowodować, że taka osoba będzie 
stosunkowo łatwa do zidentyfikowania. Stąd, jeżeli radna Anna Szukalska jest zainteresowana 
konkretnymi danymi, to poprosił skierować zapytanie na piśmie i wtedy w sposób 
wyczerpujący, ale też taki, który nie spowoduje żadnego naruszenia prawa, ani też 
ewentualnego dyskomfortu tych, którzy też w jakiś sposób biorą udział w tej sprawie, wszelkiej 
informacji radnej przekażę. 

- Radna Anna Szukalska  wskazała, że nie pytała kompletnie o żadne dane. Dodała, że prezydent 
odkrył trochę karty, więc ona kwestionuję, jak gdyby uniemożliwienie tej opieki, tak naprawdę 
tylko dlatego, że nie była podjęta ta uchwała, bo uważa, że oczywiście że taką opiekę można 
byłoby przyznać. Natomiast prezydent nie odpowiedział na jej pytanie, bo nie pytała o  
szczegóły. Prezydent mówi tutaj o jednym przykładzie, natomiast w tej szkalującej konferencji 
prasowej prezydent mówi, jaką to szkodę ponieśli i nauczyciele, i dzieci. Najlepiej więc teraz  
zasłaniać tym jednym przykładem, znowu uderzając w te tony. Jeżeli więc prezydent odmówił, 
to jej zdaniem to prezydent wziął to na swoją odpowiedzialność, bo uważa, że taką opiekę, 
można było przyznać. 

- Prezydent Miasta Dariusz Polowy  przekazał, że rozumie, że radna Anna Szukalska może mieć 
swoje zdanie i uważać, że to było możliwe. Niestety dzisiaj, te rzeczy, które wydawały się 
możliwe, trzeba było naprawiać, bo Regionalna Izba Obrachunkowa miała jednak inne zdanie. 
Okazuje się, że istotne naruszenie prawa miało miejsce.  I  tak samo tu, dosyć łatwo jest 
cokolwiek powiedzieć, nie będąc tym, kto rzeczywiście później odpowiada za ewentualne 
naruszenie dyscypliny finansów publicznych.

- Zastępca Prezydenta Miasta Dominik Konieczny  w uzupełnieniu tej informacji, którą przekazał
prezydent wyjaśnić, że obowiązek zabezpieczenia środków finansowych w planie finansowym, 
czyli tak zwanym budżecie, nie następuje z chwilą, kiedy to świadczenie staje się wymagalne 
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jakby do wypłaty z budżetu, ale z chwilą, kiedy my zatrudniamy konkretnego nauczyciela czy 
konkretnych nauczycieli, bo takich przypadków było więcej, do wykonania pracy. Z momentem
podpisywania umowy z nauczycielami, my musimy mieć zabezpieczone środki finansowe po 
to, aby później za tą pracę nauczycielowi zapłacić. Tym bardziej, że tutaj rozliczenia nie są 
proste, bo jak wiemy nauczyciele część mają płacone jakby z góry, także jest to podwójnie 
skomplikowane. Nie jest tak, że dopiero po miesiącu, jak przyjdzie do wypłaty, to my musimy 
mieć te pieniądze w budżecie. A co, gdyby rada powiedziała, że nie przydzieli tych środków? 
To wtedy nastąpiłoby naruszenie dyscypliny finansów publicznych.

- Radny Mirosław Lenk uznał, że generalnie używanie dzieci, a zwłaszcza dzieci 
niepełnosprawnych, w potyczkach jest nieetyczne. Wskazał, że ten argument jest bardzo mocny,
niestety jego zdaniem niesprawiedliwie postawiony. Dodał, że pracował w szkole tylko 13 lat, 
więc nie tak dużo może jak inni nauczyciele, ale był też większość czasu dyrektorem szkoły i 
wie jak się to odbywa. W tej kwestii w zasadzie nic się nie zmieniło. Rzeczywiście prezydent 
mówił tutaj o możliwości naruszenia dyscypliny finansów publicznych i o kwestii, kiedy 
zaciąga się zobowiązanie i kiedy to ewentualne zagrożenie występuje. Wskazał, że nie 
podpisuje się nowej umowy z nauczycielem, bo to jest kwestia przydzielenia mu godzin 
dodatkowych w arkuszu organizacyjnym. Jest to rodzaj oczywiście jednostronnego 
oświadczenia ze strony dyrektora szkoły, jeżeli on przyjął tą gotowość nauczyciela do 
świadczenia tej pracy. Ale nie jest to rodzaj umowy. Tam akurat nie ma umowy o pracę w 
szkole, to jest inny rodzaj stosunku pracy. Natomiast nie rodzi to jeszcze takich skutków 
właśnie przekroczenia dyscypliny finansów publicznych. Generalnie uważa, że pomimo tego 
niepotrzebnego sporu, żadne dziecko nie poniosło z tego tytułu uszczerbku, bo mądrzy 
nauczyciele wiedzą, jak się zaopiekować dziećmi, które są ich uczniami. To nie są, generalnie 
mówiąc, nowi uczniowie, nowe dzieci, które przychodzą do szkoły czy przedszkola. To są te 
dzieci, które tam są, a z uwagi na pewne problemy czy to zdrowotne, czy jakieś inne 
dysfunkcje, uzyskują skierowania na dodatkowe zajęcia. One są z reguły, ale nigdy natychmiast.
Nie spotkał się z przypadkiem, żeby ta reakcja była natychmiastowa, bo rzeczywiście dyrektor 
szkoły przyjmuje skierowanie, bada sprawę , idzie do wydziału, sprawdza rzeczywiście, czy ma 
środki w budżecie lub też wnioskuje, jeśli ich nie ma. Nie ma więc o co się wspierać, bo im 
szybciej będzie decyzja o zapewnieniu tych środków w budżecie danej placówki, tym lepiej. 
Natomiast zakłada, bo nigdy nie było innej praktyki, żeby te dzieci nie były zaopiekowane. 
Często niestety się zdarzały spory i wtedy to  rzeczywiście ciągnęło się nawet tygodniami, a 
może i dłużej. Ma nadzieję, że teraz nie ma takiej sytuacji. Wtedy to było głównie związane z 
tym, że brakowało środków finansowych na tego typu zajęcia. To jeszcze były czasy, kiedy 
kuratorium prowadziło szkoły. Dziś pewnie jest lepiej. Jeżeli ma do prezydenta jakieś 
pretensje , to właśnie użycie tego argumentu, który powala. To są dzieci chore, dzieci 
niepełnosprawne i wydawałoby się, że to jest coś takiego, co przyniosło jakieś nieodwracalne 
szkody. Dodał, że miał wątpliwości, więc poprosił przewodniczącego rady, żeby zwrócił się do 
prezydenta z zapytaniem o uzasadnienie pilności zwołania tej sesji. Uznał, że gdyby wtedy 
prezydent rzeczywiście postarał się to uzasadnić, choćby tymi argumentami, które prezydent 
później poruszył w tej debacie publicznej, która przyniosła, jego zdaniem, same szkody 
wszystkim. To być może, pomimo tego, że miał wątpliwości, czy ma na tą sesję przyjść, to być 
może by przyszedł, być może to by przeważyło,  bo nie byłby wstanie, albo nawet nie 
potrzebowałby tego oceniać. Wskazał, że do prezydenta przyszedł naczelnik z wnioskiem o 
zmianę i można było ten temat oczywiście tam zamknąć. 

- Radny Michał Kuliga uznał, że nauczyciele, dyrektorzy organizują opiekę, wiedzą, jak 
organizować właściwą opiekę i nauczanie. Szczególnie gdy dotyczy to osób 
niepełnosprawnych, czy z niepełnosprawnościami wymagającymi szczególnych warunków. 
Więc tutaj zapewne nie było potrzeby zatrudnienia nowego nauczyciela, tylko jak powiedziano, 
przyznanie godzin już obecnemu nauczycielowi. 

- Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że trzeba to jednak sprostować. 
- Przewodniczący Rady Marian Czerner przekazał, że zaraz udzieli głosu prezydentowi. 

Następnie przekazał, że z tego co wie, za te godziny dodatkowe, za nadliczbowe godziny, 
niekoniecznie musi być wypłacone wynagrodzenie w danym miesiącu. Ono może zostać 
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wypłacone w kolejnym miesiącu. Co innego jest zapłata z góry, co innego jest zapłata za te 
świadczenia, za zajęcia dodatkowe, które można rozliczyć w miesiącu kolejnym, a zajęcia się 
po prostu odbywają. To jest kwestia podjęcia decyzji przez dyrektora, bo wie, że te środki ma 
zapewnione na tą realizację w późniejszym terminie, bo one będą. Uznał więc, że straszenie 
mieszkańców samorządem i radnymi, jest najmniej wskazanym kierunkiem działania. 

- Radny Piotr Klima w nawiązaniu do swojej wypowiedzi z początku sesji przekazał, że oskarża 
prezydenta o niszczenie samorządu miasta Raciborza. W tym pojęciu mieści się rada miasta. 
Dodał, że jest być może jeszcze okazja i czas, aby prezydent do tego się ustosunkował, nie w 
tak pokrętny sposób, jak to uczynił przed chwilą, miotając się różnymi historiami. W tym 
prezydent  niewątpliwie jest mistrzem, ale takich mistrzów my nie potrzebujemy. Idąc 
prezydenta przykładem, że najlepiej sprawy wyjaśnia prokuratura, sądy, organy ścigania, to 
sprawa ewidentnie nadaje się do przekazania tym organom. Prezydent to uczynił z radością. 
Radni nie mieli pojęcia o co chodzi. Czekano na odpowiedź prokuratury miesiąc czasu. Uznał 
więc, że jeżeli prezydent nie postąpi w jakiś sposób uczciwie, po męsku, tak jak samorządowiec
powinien, bo się pomylił, to uważa, że sprawa kwalifikuje się do organów ścigania. Natomiast 
prowadzenie takiej konferencji z prasą, bez możliwości pytania, jest żenujące, jest podłe i 
wredne. To właśnie dziennikarze pytają czy mają pytać w imieniu mieszkańców i mają prawo 
zadawać pytania. Nie są to jakieś ludziki, którym się przekażę, co mają napisać. Później mamy 
taki efekt, że dziennikarz przekazuje rzeczy nieprawdziwe. W tym miejscu zapytał od kiedy to 
radni zarabiają 2500,00 zł? Uznał, że jest to nie do przyjęcia. Dalej oskarżył  prezydenta o 
łamanie dobrych obyczajów, o amoralne postępowanie, o nieuczciwe postępowanie, o 
niszczenie samorządu miasta Raciborza i zaapelował do prezydenta, aby prezydent w 
odpowiedni sposób się z tego wycofał, bo inaczej uważa, że pozostaje jedna droga, to jest droga
pójścia do organów ścigania. Będzie to trwało bardzo długo, ale skoro prezydent wybiera taką 
drogę, to nie pozostaje nic innego. 

- Przewodniczący Rady Marian Czerner dodał, że miał wiele pytań w tym zakresie właśnie, jak to
krocie zarabiają radni za tę nadzwyczajną sesję rady miasta. Wyjaśnił więc, że dietę otrzymali 
tylko radni, którzy byli na tej sesji, w kwocie, która jest oficjalnie znana, 640,00 zł za tę sesję. 
Dodał, że on nie otrzymał żadnej dodatkowej diety, bo ma jedną dietę bez względu na ilość 
sesji. Można więc łatwo policzyć koszt tej sesji nadzwyczajnej.

- Prezydent Miasta Dariusz Polowy uznał, że następuje tu pewne niezrozumienie, bo nie chodzi o 
to, kiedy pieniądze zostaną wypłacone. To chodzi o to, że podejmując to zobowiązanie, już 
trzeba mieć zabezpieczenie w budżecie. Więc nawet, gdyby te pieniądze były wypłacone 3 
miesiące później, to w momencie przydzielenia tej konkretnej godziny, placówka musi mieć na 
danym zadaniu pieniądze. Dodał, że po upływie już tych iluś miesięcy i trwaniu roku szkolnego,
rzeczywiście są takie sytuacje, że na danym zadaniu tych środków nie ma i należy to robić, i tak
się działo przy pomocy zarządzeń, 3 razy w miesiącu. Tu niestety pojawił się problem, który 
trzeba było rozwiązać sesją nadzwyczajną tak zwaną, która się odbyła, ale tak jak szanowny 
radny Wyglenda zauważył, nie podjęto na niej żadnej decyzji. Co stało się dopiero dzisiaj, z 
tygodniowym opóźnieniem. 

- Radna Anna Szukalska zapytała czy może więc teraz prezydent odpowie wprost, bo prezydent 
mówiąc między innymi o niej, że za nic ma dzieci, to prezydent okłamał, bo to nie jest prawda. 
Dodała, że nie wie na jakiej podstawie prezydent formułuje takie zarzuty również w stosunku 
do niej. Na to się nie zgadza. Natomiast, skoro to dobro jest dla prezydenta tak ważne, to co 
stało na przeszkodzie, aby prezydent odpowiedział wówczas po prostu w taki sposób radnym. 
Co stało na przeszkodzie? Dalej wskazała, że prezydent zarzuca radnym gierki polityczne, ale 
właśnie unikając tej odpowiedzi, takie właśnie gierki sam stosuje. Po to, żeby potem wystąpić 
na konferencji prasowej i szkalować radnych. Może więc prezydent teraz odpowie, co stało na 
przeszkodzie, że nie odpowiedział radnym. 

- Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że wydaje mu się, że wystarczającym argumentem
na to było przytoczenie uzasadnienia i całej treści uchwały. Rozumie, że, na poprzedniej sesji 
radni wyraźnie wskazali naczelnikowi edukacji, że nie są zainteresowani treścią, tylko 
interesują radnych globalne kwoty. Więc nie da się już tam więcej niczego dopowiedzieć.
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- Radna Anna Szukalska przekazała, że wówczas i teraz były zmiany w funduszu świadczeń 
socjalnych, które były tak niezbędne, a okazuje się, że prezydent potrafi zrobić to zarządzeniem.
Więc już co najmniej w tej kwestii nie jest to prawdziwe, że te zmiany są takie konieczne, skoro
te zmiany w zakładowym funduszu świadczeń socjalnych mogły być zrobione. Dalej wskazała, 
że prezydent jak zwykle odpowiada wymijająco, bo radni zapytali wprost, ale to nie chodziło o 
to, żeby naczelnik wymieniał po kolei te szkoły. Uznano to zbędne, ale nie dlatego że radnych 
to nie interesowało. Znów więc prezydent zarzuca radnym coś, co nie jest prawdą. Trudno więc 
jej zrozumieć, dlaczego prezydent nie odpowiedział po ludzku, mając na uwadze dobro dzieci. 
Skoro zarzuca radnym takie podejście, brak dobrej woli, czy już nie mówiąc o tym, o jakąś 
krzywdę dzieci. Przecież wystarczyło wtedy nawet dwa zdania., po prostu, po ludzku, 
nieformalnie, artykułami. Tylko po prostu. Co stało na przeszkodzie? 

- Przewodniczący Rady Marian Czerner przekazał, że nie widzi dalszych zgłoszeń do dyskusji. 
Dodał, że prezydent odpowie na piśmie na każdy pisemny wniosek radnych, więc jeżeli radni 
chcą by odpowiedź padła, to poprosił o sformułowanie pytań na piśmie. 

34. Zakończenie sesji.

- Przewodniczący Rady Marian Czerner  z uwagi na wyczerpanie porządku obrad zamknął XLIX 
sesję Rady Miasta Racibórz, godz. 20:15

                                                                                Przewodniczący Rady

                                                                              Marian Czerner

Przygotował: Leszek Jureczko
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